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 Vážení čtenáři, přejeme Vám příjem-
né chvíle strávené čtením letního výtisku 
Těchonínských listů. Slunečné dny už lá-
kají ke spoustě aktivitám, ale věřím, že si 
uděláte chvilku a listy se stanou Vaším pří-
jemným společníkem. 
          Při procházení aktuálního čísla jsem 
měla příjemný pocit a cítila jsem vděčnost 
za to, kolik se toho v naší 
obci děje a kolika lidem 
zde záleží na kulturním 
a společenském vyžití. 
Celkový dojem umocni-
la procházka kolem nově 
vysazených záhonů v 
centru obce - no uznejte, 
jak ty zářivé barvy květů 
zútulnily okolí kostela a 
školy.
          Za redakční radu 
bych Vám ráda popřála 
krásně strávené léto, ať 
se z dovolených vracíte v 
pořádku domů a zahrád-
kářům bohatou úrodu 
na jejich zahrádkách. Dávejte na sebe pozor a budeme se na Vás těšit opět na podzim.

Za RR Tereza Živná.

SLOVO ÚVODEM

Dobrý den, vážení spoluobčané naší krásné vesničky,
 dalo by se říci, že jsou zde konečně teplé letní dny. Letošní příchod léta je velmi pozvolný, ale řekl 
bych, že je to každý rok s počasím dosti podobné. Vždy si najdeme něco, co bychom chtěli o trochu 
jinak. S končícím školním rokem se již o slovo hlásí prázdninové teplejší dny, které nás budou lákat 
k letním radovánkám. Jistě si je všichni dosyta užijeme. Dětem končící školní rok uvolní otěže povin-
ností a začnou si užívat volnosti. Jiné čeká přechod ze školek, základních škol, středních škol o další 
krůček výše. Využíjte prázdniny k přípravě na tento přechod – přípravě relaxační, ale i lehce edukač-
ní…
 V předchozím vydání Těchnínských listů jsem zmínil hlavní investice letošního roku, které bude-
me realizovat. Co se týče částek a dotační podpory, ty byly zmíněny minule, a proto je nebudu uvádět. 
Největší akcí byla akce s  názvem: „Vybudování varovného a  výstražného systému, protipovodňová 
opatření obec Těchonín“. Další akcí je akce s názvem: „Nákup vybavení pro podporu spolkové činnosti 
a komunitního života“. Následovala třetí akce s názvem: „Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín.“ Všech-
ny tyto realizace jsou již provedené a věřím, že vše bude dobře sloužit. Cílem nejen těchto realizací 
je zlepšovat kvalitu života v naší obci, pečovat o bezpečí a rozšiřovat možnosti trávení volného času. 

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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A tím se dostáváme k dalším dílčím realizacím – osadili jsme lavičky u školní jídelny a u hřbitova 
v Těchoníně. Laviček bude postupně přibývat. V několika posledních měsících zastupitelé diskutují 
o možnostech doplnění veřejných prostranství o volnočasové zóny. Zejména v Celném je velká absen-
ce takového zákoutí významná. Druhá lokalita je pod místní Základní školou v Těchoníně. Obě tyto 
lokality jsou předurčené k jejich následnému osazení workoutem, venkovními fitness stroji, dětskými 
herními prvky pro roz- voj motoriky, ale i  la-
vičkami, pískovištěm, a nebo třeba houpačka-
mi. Cílem je vytvořit místa setkávání, která 
budou moci navští- vit a  využívat všechny 
generace. Věřím, že za- stupitelé najdou shodu 
a  k  realizacím těchto, za mě potřebných zón, 
dojde ještě v  letošním létě. Také jsme provedli 
investice do bytové- ho fondu. Provedením 
dílčích oprav jednot- livých částí bytových 
jednotek, projektových příprav větších realizací 
a  konečně i  rekon- strukcí celých bytů  – 
provedena je již rekon- strukce bytu č.  3 v  BD 
č.  p. 110 Těchonín- -Celné. Zahájili jsme 
rekonstrukci uvolněné- ho bytu č. 8 v BD č. p. 179 
Těchonín. Čeká nás ještě jedna rozsáhlejší rekon-
strukce, a to bytu č. 1 v BD č. p. 71 Těchonín. Zabýváme 
se přípravou údržby povrchů místních komunikací, které by 
mohly být provedeny do kon- ce prázdnin. Podpořili jsme také 
opravu kabin na hřišti v Celném, kte- rou svépomocí provádějí zejména Petr 
Vašata a Milan Bartoň a další pomocníci z řad příznivců, ale i členů TJ SOKOL Těchonín fotba-
lový oddíl. Za tuto činnost velmi děkuji a vážím si toho, že si zejména jmenovaní dva dokázali uzmout 
mnoho času na úkor svého osobního života a věnovali ho tolik potřebné obnově zázemí fotbalového 
svatostánku v Celném. Také jsem rád, že nabídka obce k možnosti významného spolufinancování této 
akce padla na úrodnou půdu a již se těším na výsledek. Jistě i na chystaných oslavách ku příležitosti 50. 
výročí založení TJ SOKOL Těchonín fotbalový oddíl budete sami moci posoudit, jak se vše povedlo.
 Chtěl bych na tomto místě poděkovat za skvělou organizaci a reprezentaci obce Těchonín po-
řadatelům turistického pochodu Toulání kolem Orlice, zejména tedy Jiřímu Trojanovi a jeho rodině 
a všem dalším, kteří se na pochodu Toulání kolem Orlice spolupodíleli.
 Naopak trochu mě mrzí, že v rámci těchonínských akcí se letos nepojede tradiční a  již velmi 
zakořeněná Časovka horských kol – Memoriál Jiřího Leichta. Věřím, že výpadek je jenom pro letošní 
rok a v  letech následujících bude na tuto tradici opět navázáno. Nicméně v  tomto termínu budou 
v centru obce pouťové atrakce, doprovodný program a občerstvení pro sobotní den zajistí SDH Tě-
chonín a o dobrou náladu se jistě postaráte Vy – návštěvníci pouti v Těchoníně.
 Letní měsíce jsou také obdobím kulturních a volnočasových akcích a v nadcházejícím čase jich 
bude požehnaně. V Těchoníně nás čekají tyto: Vítání prázdnin na hřišti v Celném 5. 7. 2023. Ná-
sledovat bude 1. ročník Dnu s četníky dne 8. 7. 2023. Také avizované Pouťové posezení 15. 7. 2023 
u místní hasičárny v Těchoníně (SDH Těchonín) a pouťové atrakce dne 14. 7.–16. 7. 2023 a asi největší 
akcí léta budou oslavy 50. výročí založení TJ Sokol Těchonín – fotbalový oddíl, které proběhnou dne 
29. 7. 2023. Věřím, že si z nabídky vyberete.
 Závěrem mého slova mi dovolte, abych Vám popřál pohodové léto s maximálním množstvím 
krásných zážitků. Radovánky prožívejte bez úhony, jak morální, tak i  fyzické. Relaxujte a  čerpejte 
energii. Buďte šťastní.

Josef Sedláček, starosta obce
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Budiš M. Hrdina R. Chládek J. Junek J. Nepustil A. Ryba L. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Trojan J. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce nevzešel žádný úkol.

• Schvaluje předložený návrh plánu společných zařízení komplexních pozemkových úprav v k. 
ú. Celném.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
V rámci KoPÚ Celné byl plán společných zařízení (dále jen PSZ) projednáván se sborem zástupců, 
jehož členové byli zvoleni na úvodním jednání dne 5. 8. 2021. Celkem byla 4 jednání (3. 11. 2021, 
16. 3. 2022, 5. 4. 2022 a 21. 3. 2023). Sbor zástupců se s finální verzí návrhu PSZ seznámil 5. 4. 
2022 a následně 21. 3. 2023. Prodleva vznikla z důvodu opakovaného projednání PSZ v regionální 
dokumentační komisi, která požadovala předložení IGP (inženýrsko-geologický průzkum). Jed-
nání RDK proběhla 29. 6. 2022 a 18. 1. 2023. Výsledky IGP potvrdily předchozí návrh opatření 
(mokřadů) PSZ, a proto zhotovitel žádnou úpravu návrhu PSZ nenavrhoval. PSZ je tedy již nyní ve 
fázi, kdy je předložen ke schválení zastupitelstvem obce, aby mohly následovat další fáze pozem-
kové úpravy. Starosta p. Sedláček přivítal Ing. Reginu Filipovou z SPÚ, pana projektanta Ing. 
Pavla Šilara a Ing. Jaroslava Lohniského. Výše zmiňovaní krátce představili projekt KoPÚ v k. ú. 
Celné.

• Bere na vědomí informace o zajištění očkování psů a koček.
Tak jako v předchozích letech bude očkování zajišťovat MVDr. Eva Šimková, telefon 734 808 
078. Zájemci o očkování si mohou dohodnout termín podle potřeby.

• Bere na vědomí úpravu obce, zajištění sečení a úklidu veřejných prostranství a hřbitovů.
Starosta p. Sedláček informoval, že činnosti budou prováděny dle dosud zavedených zvyklostí. 
Průběžně dochází k úklidu veřejných prostranství a začínají práce spojené se sečením travnatých 
ploch. V letošním roce bude osazena plocha pod parkovištěm u MŠ, do veřejného prostranství 
přibudou lavičky a odpadkové koše u autobusové zastávky ke kostelu. Letos přibude i lavička u 
školní jídelny a na cestě ke hřbitovu.

• ZO navrhuje instalování informativních radarů v obci Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,3,10, proti: 4,5,7,8,11, zdrželi se: 6,9, omluveni:-.
Výsledek hlasování: 4 pro, 5 proti, 2 zdržel se hlasování, usnesení tedy nebylo přijato.

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

JEDNÁNÍ DNE 12. 4. 2023
ověřovatelé zápisu: MUDr. L. Ryba, Mgr. I. Špinlerová 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11

omluveni: Jiří Junek od 19:05 do 20:05

přítomno občanů/hostů: 3/0
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Na předchozích zasedáních ZO bylo probíráno téma možnosti instalování informativních radarů 
v naší obci. Na předešlém zasedání zastupitelstva obce byla podána komplexní informace, kdy o 
tomto bodu jednání nebylo hlasováno. Od posledního zasedání požádal zastupitel obce Jiří Trojan, 
zda by mohla být znovu otevřena tato diskuse, kdy na jejím konci by bylo hlasováno, tak aby bylo 
přijato usnesení. Starosta p. Sedláček tedy otevřel diskusi k tomuto bodu.
Byla opětovně diskutována účinnost navrhovaných informativních radarů a jejich cena. Z diskuse 
vyplynulo, že v tuto chvíli je nejméně bezpečné místo v obci na Celném, kde je i absence chodníku.
Z debaty vzešel úkol pro starostu obce - zjištění podmínek pro změnu umístění zastávky na Cel-
ném.

• Bere na vědomí informace k volnočasovým aktivitám v obci Těchonín.
Na předchozím jednání ZO byl pověřen zastupitel MUDr. Luděk Ryba zajištěním podkladů pro 
následné další kroky v rozvoji volnočasových aktivit v Těchoníně. Podle prvotních informací byla 
prohlédnuta a vyhodnocena vytipovaná  místa. ZO na minulém zasedání došlo ke shodě všech 
zastupitelů nějaké volnočasové prostory v obci vytvořit.
MUDr. Ryba konstatoval, že jedním z nešvarů dnešní doby je nedostatek pohybu a uzavírání se do 
své ulity. Zastupitelé obce by měli přispět k tomu, aby lidé v naší obci měli ve veřejném prostoru 
místo pro schůzky a sport - velcí i malí. Byly vytipovány dvě lokality - jedna v Těchoníně pod 
školou, druhá v Celném “u obecní hrušně”, kde bychom rádi do konce tohoto volebního období 
postupně vybudovali prostor pro volnočasové aktivity. Věříme, že společným úsilím celého za-
stupitelstva může vzniknout něco, co si oblíbí místní a co ocení i návštěvníci přespolní či náhod-
ní kolemjdoucí. Pojďme začít už letos. Nabídka firem s work-outovým  sortimentem je pestrá. 
Věříme, že se podaří vytvořit v naší obci další dvě přitažlivé atrakce.
Starosta p. Sedláček prezentoval nabídku společnosti Colmex, která je pro naše potřeby vhodná, 
a v letošním roce by mohly být k dispozici nové work-outové prvky a možná i outdoorové fitness 
stroje. Jednou z hlavních myšlenek je osazovat vytipované lokality různými prvky tak, aby byly 
něčím zajímavé, odlišné a měly čím lákat. Tak, aby nebyly stejné. V rámci následujícího období 
může dojít k osazení prvků i na fotbalovém hřišti v Celném. 
MUDr. Ryba: Předpokládáme zajištění bližších podkladů, např. od společnosti Colmex, do příštího 
zasedání zastupitelstva obce, aby mohlo dojít k realizaci v rámci letních měsíců letošního roku. Jistě 
se shodneme i na tom, že postavit volnočasová prostranství pouze na work-outu je nedostatečné, 
proto se pokusíme zpracovat návrh a dost možná předurčíme i herní prvky apod., které by zde 
mohly být doplňovány. 
Starosta p. Sedláček obce podal návrh na zakomponování částky příkladně 300.000,- Kč do 
rozpočtu obce v době jeho tvorby na doplňování těchto lokalit tak, aby mohly být každý rok do 
konce tohoto volebního období tyto prostředky vynakládány a bylo to tak trochu i závazkem nás, 
zastupitelů, k realizaci této myšlenky.
Všichni zastupitelé se souhlasně vyjádřili k záměru vybudování volnočasových prostranství jak 
v lokalitě Celném, tak i v Těchoníně s osazením prvků, které budou sestaveny a konzultovány na 
dalších jednáních zastupitelstva.

• Schvaluje zhotovitele akce: „Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín“ firmu Dlouhý – Bantex, Bru-
šperk, Hřbitovní 1010, IČO 08223441 za cenu 566.497,80 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Ve zjednodušeném poptávkovém řízení byly poptány společnosti a podaly své CN.
Jako nejvýhodnější byla vyhodnocena cenová nabídka společnosti: 
 » Dlouhý – Bantex, Brušperk, Hřbitovní 1010, IČO 08223441, která byla podána dne 27.3. 2023 

s cenou 566.497,80 Kč.



7

Následovaly nabídky:
 » Vladimír Najman, Zlín Kudlov, Václavská 519, IČO 69734542, která byla podána dne 17. 3. 

2023 s konečnou cenou 568.155,50 Kč
 » Michal Štencel, Melč 116, IČO 07365268, která byla podána dne 24. 3. 2023 s konečnou cenou 

570.394,00 Kč
• Schvaluje za dodavatele akce: „Nákup vybavení pro podporu spolkové činnosti a komunitního 

života“ společnost Ladislav Liebich Truhlářství, Těchonín 198, 561 66 Těchonín, IČ: 72840030 
za cenu 35.500 Kč vč. DPH.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu a zajistil do termínu 12. 4. 2023 12:00 hod. následující 
cenové nabídky na dodávku 4 ks jarmarkových stánků, 25 ks pivních setů,  5 stolů a 30 židlí:
 » Ladislav Liebich Truhlářství, Těchonín 198, 561 66 Těchonín, IČ: 72840030, který podal svou 

nabídku dne 11. 4. 2023 s konečnou cenou 297.000 Kč vč. DPH
 » DŘEVOVÝROBA-TRUHLÁŘSTVÍ, Ing. Josef Novák, Dolní Dobrouč 178, IČ: 63198185, 

který podal svou nabídku dne 12. 4. 2023 s konečnou cenou 328.450 Kč vč. DPH
 » Matyáš, MATYÁŠ Ladislav Truhlářství, Okružní 693, Jablonné nad Orlicí, IČ: 61214515, který 

podal svou nabídku dne 12. 4. 2023 s konečnou cenou 332.180 Kč vč. DPH
Všechny nabídky splnily podmínky zadávacího řízení a výběrovou komisí ve složení Jo-
sef Sedláček, Ladislav Šimek, Jiří Junek byla zastupitelstvu obce jako nejvýhodnější nabídka 
předložena a doporučena ke schválení nabídka společnosti Ladislav Liebich Truhlářství.

• Schvaluje za zhotovitele akce: „Udržovací práce a stavební úpravy bytu č. 3 v BD č. p. 110 Tě-
chonín–Celné“ společnost Andrej Lukáč, tel: 777248340, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194 
za cenu 487.068 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu k veřejné zakázce malého rozsahu a poptal cenové 
nabídky. Následující společnosti odmítly podat CN z kapacitních důvodů
 » David Mucha, tel: 737477605, IČO:86691392, 561 68, Lichkov 165
 » Tomáš Novotný, tel: 732810083, IČO: 68471378, 561 67, Mladkov 49
 » Tomáš Kozel, tel: 777222159, IČO: 72844078, 56164, Mistrovice 222

 Cenovu nabídku podaly společnosti:
 » Andrej Lukáč, tel: 777248340, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, s konečnou cenou 

487.068 Kč
 » Emil Rais - zednické práce, tel: 723569908, IČO: 68471262, 564 01, Pastviny 89, s konečnou 

cenou 649.220,19 Kč
CN byly vyhodnoceny výběrovou komisí ve složení Daniel Krejsa, Vlastimil Všetička a Mi-
chal Budiš. Nabídky splnily podmínky zadávacího řízení a jako nejvýhodnější byla ke schválení 
doporučena nabídka společnosti Andrej Lukáč. Předpoklad termínu realizace je od 13 .4. 2023 do 
13. 6. 2023.

• Schvaluje podepsání pachtovní smlouvy k pozemku parc. č. 973/18 o výměře 4.737 m2 v k. ú. Tě-
chonín s jediným zájemcem R. J. na dobu 5 let za cenu pachtovného 2.500 Kč/ha/rok.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Předchozí ZO schválilo vyhlášení záměru pachtu uvedené parcely. Do stanoveného termínu 12. 4. 
2023 byla doručena jediná nabídka.

• Schvaluje finanční příspěvek Základní umělecké škole Jablonné nad Orlicí ve výši 5.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
ZUŠ Jablonné nad Orlicí naše obec pravidelně podporuje.
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• Schvaluje finanční příspěvek společnosti Audiohelp z. s. ve výši 3.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
Na obecní úřad byla doručena žádost spol. Audiohelp z. s., kterou finančně podporujeme. Starosta 
p. Sedláček navrhuje příspěvek ve výši 3.000 Kč. Jde o příspěvek na činnost v rámci péče o osoby 
neslyšící či s poruchou – omezením funkce sluchu.

• Schvaluje návrh zprávy o uplatňování územního plánu Těchonín.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 4.
ZO periodicky projednává tento bod. V tuto chvíli jsou sice dílčí žadatelé, kteří žádají o změnu 
ÚP, nicméně probíhají komplexní pozemkové úpravy jednotlivých katastrů v obci a po jejich 
dokončení bude změna ÚP vyvolaná.

• Schvaluje „Roční účetní závěrka a  rozdělení hospodářského výsledku ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHONÍN“ za rok 2022.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Ředitelka ZŠ Těchonín předložila žádost o schválení roční účetní závěrky zřizované příspěvkové 
organizace ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA TĚCHONÍN za rok 2022 a rozdělení 
hospodářského výsledku za rok 2022 ve výši 33.682,27 Kč do rezervního fondu ve výši 18.682,27,- 
Kč a fondu odměn ve výši 15.000 Kč.
Z diskuse k danému tématu vyplynul úkol pro pana starostu - zjistit stav a způsob plnění položek.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 1/2023
Na straně příjmů byla doplněna dotace na volby prezidenta republiky ve výši 77.200 Kč, prodej 
dřeva 57.918 Kč a přijatý finanční příspěvek za reklamu v roce 2022 od firmy ISOTEP ve výši 
15.000 Kč.
Na straně výdajů odešlo na těžbu dřeva 27.900 Kč, dále byly doplněny skutečné výdaje na volby 
prezidenta v celkové výši 72.592 Kč a platba DPH ve výši 47.000 Kč. Změnou došlo k navýšení 
peněžních prostředků o 2.626 Kč.

• Schvaluje vyhlášení záměru směny pozemku parc. č. 883/21 o výměře 134 m2 a parc. č. 174/5 
o výměře 8 m2, vše v k. ú. Celné.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
V tomto týdnu byl na obecní úřad doručen GP č. 218-115/2021 zpracovaný spol. GEODET.ka 
s.r.o., Kostelní 1257, 564 01 Žamberk. Po dlouhé době se vracíme k žádosti MUDr. Duškové o 
směnu pozemku z roku 2020, na základě této žádosti bylo zadáno pořízení GP a nyní lze projednat 
možnost vyhlášení záměru směny uvedených parcel.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• poděkoval všem občanům, kteří se jednotlivě, nebo ve skupinkách pustili do uklízení po-
hozených odpadků v obci. Nepřízeň počasí příliš neumožňovala uspořádat hromadnou akci, a 
proto oceňuje dobrovolnický přístup některých z nás.

• pozval na tradiční akce Pálení čarodějnic, které proběhnou dne 30. 4. 2023 u místní hasičárny 
a také na hřišti v Celném.

• představil poslední verzi projektu nové zástavby „Lokalita U Kasáren“
zastupitel Ing. Aleš Nepustil

• přednesl zprávu o vývoji prodejů Těchonínských listů
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého jednání ZO vzešel jeden úkol - vysvětlení rozdělení finančních prostředků ZÁKLAD-
NÍ ŠKOLY A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHONÍN do rezervního fondu a fondu odměn. Rezervní 
fond činí 181.280 Kč a jde o rezervu v případě, že nepředvídatelné výdaje překročí provozní 
rozpočet. Např. vyšší výdaje na neplánované opravy nejen stavební, ale i např. investice do 
nových informačních technologií, havárie. V posledních dvou letech nebyl fond čerpán. Z fondu 
odměn jsou čerpány mzdové prostředky na zástup provozních zaměstnanců v době jejich nemoci 
v případě, kdy na účtu OON (ostatní osobní náklady) od státu je nedostatek finančních prostředků. 
K tomu dochází na konci kalendářního roku, jelikož převádět si finanční prostředky na dohody je 
nám umožněno 2x ročně, v dubnu a září. Nelze odhadnout, kdo bude do konce prosince nemocen 
a kolik finančních prostředků budeme potřebovat převést, pokud není neschopenka plánovaná. V 
takovýchto případech se používá fond odměn. V roce 2021 bylo vyplaceno 106 Kč a v roce 2022 
vyplaceno 8.400 Kč. Týkalo se to provozních zaměstnanců MŠ a ŠJ.

• Bere na vědomí zprávu knihovnice o činnosti místní knihovny.
Zprávu přednesla knihovnice paní Jarmila Pohlová.

• Bere na vědomí informaci o závěrečném účtu obce.
Starosta p. Sedláček tento bod přesouvá na následující jednání zastupitelstva obce Těchonín, neboť 
sestavení závěrečného účtu obce za rok 2023 může být provedeno až po proběhlém konečném 
přezkoumání hospodaření obce za rok 2022 ze strany Pardubického kraje. Toto proběhne až dne 
26. 5. 2023.

• Bere na vědomí zajištění zimní údržby místních komunikací.
Všechny činnosti budou prováděny dle dosud zavedených zvyklostí a v nastaveném měřítku, zimní 
údržbu komunikací pro naši obec bude i nadále provádět společnost Jamenská a.s. a Jiří Junek.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 2/2023.
Výdaje v paragrafu Bytového hospodářství byly opraveny na základě vyúčtování tepla a vyúčtování 
služeb nájemníkům za rok 2022, a to položka „teplo“ byla snížena o 400.000 Kč (poskytnuté zálo-
hy byly vyšší než skutečná spotřeba) a výdaje na přeplatky z vyúčtování služeb nájemníkům byly 
navýšeny o 300.000 Kč (přijaté zálohy na služby byly vyšší než skutečná spotřeba tepla, vody a el. 
energie). Dále byly opraveny výdaje na volby prezidenta v celkové výši 66 Kč a zvýšily se výdaje 
na platbu DPH v částce 80.000 Kč. Změnou došlo k navýšení peněžních prostředků o 20.066 Kč.

• Bere na vědomí volnočasové aktivity v obci Těchonín.
Starosta p. Sedláček se spolu s MUDr. Luďkem Rybou a místostarostou Ladislavem Šimkem sešel 
a projednal konkrétnější návrh řešení vybraných lokalit U obecní hrušně (Celné) a Pod školou 
(Těchonín). V obci chybí větší prostor pro hry, cvičení či jen setkávání občanů. Byl proto připraven 
návrh, jak by takové workoutové hřiště mohlo na obou lokalitách vypadat.Je snaha respektovat 

JEDNÁNÍ DNE 17. 5. 2023
ověřovatelé zápisu: Jiří Trojan, DiS, Michal Budiš
zapisovatel: Ing. Ladislav Šimek

přítomno zastupitelů: 9/11
omluveni:  

MUDr. Luděk Ryba, Vlastimil Všetička

přítomno občanů/hostů: 3/0
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prostorové možnosti a zařadit herní a cvičební prvky pro každou generaci - od malých bato-
lat, předškoláků až po dospěláky a seniory. Lokalita na Celném, pracovně nazývaná U obecní 
hrušně, disponuje jen omezeným pozemkem, zde se předběžně počítá s pískovištěm, lavičkami, 
houpačkami, pružinovými houpadly pro děti, bezpečnou zemní trampolínou, krytým altánem s 
posezením, workoutovou sestavou pro malé i velké, šplhací sestavou a velkou lanovou sestavou 
pro děti. Na hranici vytipovaného pozemku by se vešla i 20 m dlouhá dětská lanovka. Vše doplní 
stojany na kola a podle prostorových možností 3 nebo 4 venkovní posilovací stroje.
V prostoru Pod školou mohou být obdobné 4 posilovací stroje, malý a velký workout. Lokalita 
nabízí větší prostor a jeho finální zaplnění vzejde z dalších jednání s realizačními firmami. Dalším 
prvkem může být  víceúčelové sportovní hřiště vhodné pro sportovní aktivity školky a školy.
Uvedené realizace plánujeme rozložit do tří let se začátkem již letos.
Starosta p. Sedláček představil financování a etapy projektů výstavby uvedených hřišť. Pro letošní 
rok je plánována investice cca 550.000  Kč. Bude proveden průzkum trhu a osloví se nejméně tři 
společnosti
Následovala debata zastupitelů, dále bude svoláno pracovní zasedání ZO k tomuto bodu.

• Bere na vědomí informace k akci: „Vybudování varovného a výstražného systému – protipo-
vodňová opatření obce Těchonín.
V obci byl instalován nový výstražný informační systém. Po instalaci proběhlo první testování sys-
tému a seřízení hlasitosti. Prvotní připomínky již byly vyřešeny, v příštím týdnu bude provedeno 
druhé testování.Předpokládáme, že do konce tohoto měsíce dojde ke kompletní fakturaci a tato 
dotační akce bude uzavřena. Akce je naceněna na 1.061.002,89 Kč. Dotace činí 732.047,32 Kč., 
obec z rozpočtu uhradí částku 328.955,57 Kč.

• Bere na vědomí informace k akci: „Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín“
Akce se realizuje, zhotovitel čeká na dodávku dřeva. Již jsou postaveny tabule, které budou 
následně osazené výukovými a dalšími prvky. V následujícím týdnu by měla firma pokračovat na 
dalších pracích.

• Bere na vědomí informace k akci: „Udržovací práce a stavební úpravy bytu č. 3 v BD č. p. 110 
Těchonín–Celné“.
Dne 13. 4. 2023 bylo staveniště předáno realizační firmě, tedy Andreji Lukáčovi. Po provedení 
základních přípravných prací byly navíc zjištěny havarijní stavy – podlahy v místnosti, obývacího 
pokoje a ložnice, poškození vyzdívky pod vanou a poškození vany. Tyto věci nebyly v době 
provádění přípravy podkladů pro nacenění stavebních úprav a udržovacích prací zřejmé, a to zej-
ména z důvodu extrémního znečištění a také z důvodu nevyklizených prostor. Starosta p. Sedláček 
svolal stavební komisi k prohlídce místa stavby, posouzení stavu a projednání dalšího postupu, 
tedy odstranění parket a kompletní rekonstrukce koupelny. Stavební komise s navrženým postu-
pem souhlasila. Vícepráce dodavatel nacenil ve výši 108.919 Kč vč. DPH. Takto byly vícepráce 
odsouhlaseny a jsou již provedeny. Zbylé práce probíhají v souladu s SOD a dílčí odchylky jsou 
řešeny v rámci kontrolních dnů, nebo prohlídek staveniště. Pravidelné kontrolní dny probíhají za 
účasti dozoru Daniela Krejsy, stavebníka a starosty obce. Obhlídky staveniště probíhají několikrát 
v týdnu starostou obce

• Schvaluje postup dalšího jednání OÚ jako majitele pozemků, vyzvat stavebníka zpevněné be-
tonové plochy k jejímu odstranění.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
Stavba garáže na parc. č. 969/21 a 969/8 v k. ú. Těchonín byla odstraněna. Dne 12. 5. 2023 bylo 
na OÚ doručeno Sdělení stavebního úřadu, který naše podání prošetřil. Ve sdělení je uvedeno, 
že dne 12. 5. 2023 provedl stavební úřad na místě stavby místní šetření a shledal, že stavba se 
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již na pozemcích parc. č. 969/8 a 969/21 v k. ú. Těchonín nenachází. Zpevněné betonové plo-
chy nacházející se na pozemcích parc. č. 969/8 a 969/21 v k. ú. Těchonín nepodléhají dle §80 
stavebního zákona územnímu rozhodnutí ani stavebnímu povolení. Jejich likvidaci musí majitel 
pozemků řešit majetkoprávní cestou.
Z debaty zastupitelů vzešlo doporučení vyzvat vlastníka k odstranění zpevněné betonové plochy.

• Schvaluje směnu pozemkové parcely. č. 883/21 o výměře 134 m2 a parc. č. 174/5 o výměře 8 m2,-
vše v k. ú. Celné, za pozemkové parcely. č. 130/10 o výměře 22 m2 a parc. č. 129/2 o výměře 
29 m2 a parc. č. 174/7 o výměře 34 m2,vše v k. ú. Celné dle GP č. 218-115/2021, který vyhotovila 
spol. GEODET.ka, s. r. o., Kostelní 1257, 56401 Žamberk dle předloženého návrhu žadatelky.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
ZO Těchonín na zasedání konaném dne 12. 4. 2023 usnesením č. 81 schválilo směnu uvedených 
pozemků. Žadatelé mohli předložit své nabídky k záměru směny v písemné podobě do kanceláře 
obecního úřadu Těchonín do 17. 5. 2023 12:00 hod. K tomuto termínu byla doručena jedna nabíd-
ka.

• Povoluje ZÁKLADNÍ ŠKOLE A MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN pro školní rok 2023-2024 
výjimku z nejnižšího počtu žáků v základní škole stanoveného v prováděcím právním předpise, 
kterým je vyhláška č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání a některých náležitostech plnění po-
vinné školní docházky, ve znění pozdějších předpisů, s tím, že uhradí zvýšené výdaje na vzdě-
lávací činnost školy, a to nad výši stanovenou normativem. Ve školním roce 2023-2024 bude 
minimální počet žáků v základní škole 23.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
Ředitelka uvedené organizace Mgr. Lenka Kreuselová podala s odkazem na § 23 odst. 3 a 4 záko-
na č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání 
(školský zákon), ve znění pozdějších předpisů, žádost o udělení výjimky z nejnižšího počtu dětí 
v základní škole na školní rok 2023/2024 stanoveného v prováděcím právním předpise, kterým je 
vyhláška č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání, a některých náležitostech plnění povinné školní 
docházky, ve znění pozdějších předpisů. Minimální počet bude 23 žáků.

• Povoluje ZÁKLADNÍ ŠKOLE A MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN pro školní rok 2023-2024 
výjimku z nejvyššího počtu dětí v mateřské škole stanoveného prováděcím právním předpise, 
kterým je vyhláška č. 14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, ve znění pozdějších předpisů, a to 
do počtu 4 dětí za předpokladu, že toto zvýšení počtu není na újmu kvalitě vzdělávací činnosti 
školy a jsou splněny podmínky bezpečnosti a ochrany zdraví.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
Ředitelka uvedené organizace Mgr. Lenka Kreuselová s odkazem na § 23 odst. 3 a 5 zákona č. 
561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský 
zákon), ve znění pozdějších předpisů, žádost o udělení výjimky z nejvyššího počtu dětí v mateřské 
škole na školní rok 2023/2024 stanoveného v prováděcím právním předpise, kterým je vyhláška č. 
14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, ve znění pozdějších předpisů, a to do počtu 4 dětí.

• Schvaluje podpis smlouvy o spolupráci při zajištění zpětného odběru a zařazení místa zpětné-
ho odběru do obecního systému odpadového hospodářství EKO -KOM.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
Společnost EKOKOM má s naší obcí uzavřenou smlouvu o zajištění zpětného odběru a využití 
odpadů z obalů. Nově předložená smlouva vychází z původní smlouvy a reaguje na nové legisla-
tivní požadavky.

• Schvaluje podpis smlouvy o zřízení věcného břemene služebnosti se společností GasNet, s. r. o., 
č. sml. 9900104894/1/2023.
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Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
Jedná se o klasickou smlouvu o zřízení věcného břemene služebnosti s touto společností, kterou je 
ošetřena STL plynovodní přípojka k RD.

• Schvaluje podpis smlouvy o bezúplatném převodu č. S015387/2022-O31 a návrh na vklad do 
katastru se Správou železnic.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: 6,11.
Na tento návrh smlouvy naše obec čekala poměrně dlouhou dobu, jedná se o poslední pozemky, 
které leží pod stavbou chodníku a nejsou doposud z důvodů náročnosti řízení vypořádány.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• pozval přítomné na blížící se volnočasové akce:
 - memoriál Josefa Sedláčka st.
 - 26. ročník Toulání kolem Orlice

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí zprávu předsedy stavebního výboru a  ŽP o  výši nájemného a  hospodaření 
s byty.
Zprávu přednesl předseda stavebního výboru a ŽP Vlastimil Všetička.

• Bere na vědomí zprávu předsedy výboru sociálního a SPOZ.
Zprávu přednesla předsedkyně výboru sociálního a SPOZ Mgr. Ivanka Špinlerová.

• Schvaluje Závěrečný účet obce za rok 2022 a účetní závěrku obce za rok 2022 bez výhrad.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Závěrečný účet shrnuje údaje o ročním hospodaření obce. Konečné přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2022 ze strany auditorek Pardubického kraje proběhlo dne 26. 5. 2023, nebyly zjištěny 
chyby ani nedostatky. Návrh závěrečného účtu byl zveřejněn 29. 5. 2023 na úřední desce a na in-
ternetových stránkách v plném rozsahu včetně příloh, kterými jsou Rozvaha, Výkaz zisku a ztráty, 
Přílohy č. 5 k vyhlášce 410/2009 Sb. a Zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření za rok 2022.

• Schvaluje účetní závěrku obce Těchonín za rok 2022.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
K 31. 12. 2022 byla řádně sestavena účetní závěrka obce za rok 2022. Dne 29. 3. 2023 bylo za obec 
podáno Přiznání k dani z příjmů právnických osob. Výsledkem hospodaření před zdaněním byl 
zisk ve výši 4.080.499 Kč. Dle Vyhlášky 220/2013 Sb. je potřeba účetní závěrku do šesti měsíců 

JEDNÁNÍ DNE 14. 6. 2023
ověřovatelé zápisu: Vlastimil Všetička, Ing. Roman Hrdina
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11
omluveni: --

přítomno občanů/hostů: 2/0
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ode dne, ke kterému se sestavuje, schválit a sepsat o úkonu protokol. Zastupitelé měli možnost se s 
podklady seznámit v rámci zaslaných dokumentů před jednáním zastupitelstva obce.

• Bere na vědomí volnočasové aktivity v obci Těchonín.
Starosta p. Sedláček uvedl: Na předchozích jednáních zastupitelstva obce jsme se poměrně 
důkladně zabývali možností využití „volných“ a tak trochu předurčených ploch pro volnočasové, 
pohybové či sportovní aktivity nejen našich občanů v celém věkovém rozsahu. Na posledním jed-
nání zastupitelstva obce jsme si i v návaznosti na pracovní jednání, které mu předcházelo, ujasnili 
směr, jakým bychom se chtěli vydat. Na konci diskuse již byl znát soulad většiny zastupitelů, 
a proto projednáme jeden konkrétnější návrh. Protože se této věci věnuje s maximálním úsilím 
MUDr. Ryba (pověřený), tento návrh představí.
Zastupitel Ing. Roman Hrdina informoval ZO, že vznesl dnes dotaz na stavebním úřadě k vyti-
pované lokalitě na Celném, zda-li záměr volnočasového hřiště nebude v rozporu s územním plá-
nem. Bylo mu sděleno, že v této lokalitě nedoporučuje stavební úřad hřiště stavět, protože je tato 
lokalita územním plánem určena pro výstavbu RD. Pro stavbu volnočasových hřišť doporučuje 
stavební úřad využít lokality pro tyto aktivity územním plánem vyčleněné, tzn. okolí fotbalového 
hřiště na Celném a sportovní areál pod místní ZŠ. 
Zastupitelé se shodli po této informaci odložit tento bod jednání do doby vyjasnění překážek ve 
výstavbě.
Úkol pro pana starostu –  ověřit na Městském úřadě v Žamberku na odboru územního plánování 
informaci Ing. Hrdiny k možnosti využití lokality v Celném pro výstavbu zóny k volnočasovým 
aktivitám.

• Bere na vědomí informace k akci: „Přírodní zahrady při ZŠ Těchonín“.
Akce se realizuje, s realizační firmou se řeší některé dílčí nesoulady. V realizaci se bude zase 
pokračovat v následujícím týdnu, kdy by mohla být tato akce dokončena.

• Bere na vědomí informace o odstranění stavby garáže na pozemku parc. č. 969/21 a 969/8 v k. 
ú. Těchonín.
Dne 5. 6. 2023 byla panu Janu Leichtovi odeslána výzva k odstranění zpevněných ploch na uve-
dených pozemcích. Pan Leicht nabídl přenechání předmětné plochy obci, a to bez nárokování 
vlastnických práv. Zdá se, že by obec na tento návrh přistoupit mohla. Zpevněné plochy neváznou 
žádnou další agendou, např. odnětí ze ZPF. Bylo ověřeno, že zde odvody ze ZPF nebudou.

• Schvaluje návrh stavebníka Jana Leichta převzít zpevněnou plochu pod odstraněnou stavbou 
na pozemcích parc. č. 969/21 a 969/8 v k. ú. Těchonín k dalšímu využití obcí Těchonín bezplat-
ně a bez nároku vlastnických práv stavebníka.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Schvaluje podpis smlouvy o dílo s Andrejem Lukáčem, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194 za 
konečnou cenu díla 494.500 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.
Starosta p. Sedláček provedl průzkum trhu k veřejné zakázce malého rozsahu. Byly poptány 4 
společnosti. Následující společnosti dodání poptávky odmítly z kapacitních důvodů:
 » David Mucha, tel: 737477605, IČO:86691392, 561 68, Lichkov 165 - telefonicky
 » Tomáš Novotný, tel: 732810083, IČO: 68471378, 561 67, Mladkov 49
 » Emil Rais - zednické práce, tel: 723569908, IČO: 68471262, 564 01, Pastviny 89

 Byla doručena jediná nabídka:
 » Andrej Lukáč, tel: 777248340, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194 s konečnou cenou 

494.500 Kč.
Vyhodnocení CN proběhlo dne 13. 6. 2023 od 16:00 hod. Všechny doručené nabídky splnily pod-
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mínky zadávacího řízení. Výběrovou komisí ve složení Daniel Krejsa, Vlastimil Všetička a Michal 
Budiš byla starostovi obce a následně zastupitelstvu obce, jako nejvýhodnější nabídka předložena 
a doporučena ke schválení nabídka společnosti Andrej Lukáč, tel: 777248340, IČO: 64804909, 
561 66, Těchonín 194, který podal cenovou nabídku dne 14. 6. 2023 s konečnou cenou 494.500 
Kč.

• Schvaluje žádost nájemníka o výměnu bytové jednotky 1+kk v BD č. p. 166 Těchonín za byt 2+1 
v BD č. p. 110 Těchonín – Celné.
Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: 2, omluveni: -.
Dne 29. 5. 2023 byla na obecní úřad doručena žádost nájemníka o výměnu bytu. Žadatel žádá 
o výměnu bytu 1+kk v BD čp. 166 Těchonín za byt 2+1 v BD čp. 110 Těchonín – Celné, a to z 
důvodu sestěhování se se svou přítelkyní a jejím synem do jednoho bytu.

• Bere na vědomí informace o vysoutěžených cenách elektrické energie – nákup na r. 2024 Sdru-
žení obcí Orlicko.
Starosta p. Sedláček seznámil ZO s vysoutěženými cenami energií na rok 2024.

• Schvaluje podporu služeb Oblastní charity Ústí nad Orlicí ve výši 5.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni: -.

• Bere na vědomí informace o uvolnění bytu č. 4 v BD č. p. 188 Těchonín.
V brzké době dojde k uvolnění uvedené bytové jednotky. Předpoklad předání bytu je předběžně 
do konce tohoto měsíce. Nájem bytu nebyl vyhlášen z důvodu nejistoty termínu uvolnění bytové 
jednotky. Patrně bude k tomuto bodu svoláno mimořádné jednání zastupitelstva obce v měsíci 
červenci.

• Bere na vědomí informace o záměru provedení údržby zpevněných ploch a komunikací v ma-
jetku obce.
Vytipovány byly části komunikací, které jsou v nevyhovujícím stavu a nejsou v blízké době dotčené 
nějakou jinou stavbou, kterou by investice došla k úhoně. Jedná se o úsek od kostela sv. Markéty 
ve směru k mostku přes Těchonínský potok. Dále komunikace k místnímu hřbitovu v Celném ze 
směru od Mladkova a o zpevněnou plochu před MŠ. Zde by došlo k úpravě plochy tak, aby byla 
odváděna dešťová vody do vpustí od nemovitostí.
V prostoru pod přístřešky bude provedena zámková dlažba a zabrání se tak tvorbě kaluží a proni-
kání vody do budovy. Tento postup se osvědčil v případě školní jídelny. Následně bude na novém 
povrchu provedeno malované hřiště pro děti docházející do MŠ.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
starosta p. Sedláček

• poděkoval za skvělou organizaci a reprezentaci obce Těchonín pořadatelům a všem, kteří se na 
pochodu Toulání kolem Orlice spolupodíleli.

• pozval na:
 » Vítání prázdnin na hřišti v Celném 8. 7. 2023.
 » 1. ročník Dne s četníky dne 8. 7. 2023.
 » pouťové posezení 15. 7. 2023 u místní hasičárny v Těchoníně (SDH Těchonín) a pouťové 

atrakce dne 14. 7. – 16. 7. 2023
 » oslavy 50. výročí založení TJ Sokol Těchonín – fotbalový oddíl, které proběhnou dne 29. 7. 

2023
zastupitel Michal Budiš:

• předal žádost občanů o hlášení informací z OÚ a dalších akcí obecním rozhlasem. Starosta p. 
Sedláček poděkoval za podnět, v případě zájmu pořadatelů akcí je možné hlášení provést.
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občan Karel Vencl:
• informoval o souhrnné zprávě ke stavu veřejného osvětlení a k probíhajícím pracím na projek-

tech nového veřejného osvětlení, kterou přednese na srpnovém zasedání.
zastupitel Jiří Trojan:

• poděkoval za spoluorganizaci akce Toulání kolem Orlice všem zúčastněným z týmu organizátorů 
a především Jiřímu Junkovi a Mgr. Ivance Špinlerové (+Haně Jentschkové).

• požádal o finanční zajištění práce těžké techniky při úpravě povrchu hřiště pod školou, které je 
zarostlé trávou. Starosta obce přislíbil zaplacení zemních prací.

Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín, zpracoval: Aleš Nepustil

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín

LOUČENÍ S PŘEDŠKOLÁKY

 Úterní odpoledne 20. 6. bylo v mateřské škole ve znamení slavnostního dne, konalo se loučení 
s osmi předškoláky, kteří nám odcházejí do školy. Děti společně s učitelkami připravily krátké 
kulturní pásmo, kde se rozloučily se školkou. Dále následovalo přezkoušení, kdy předškolácí do-
stali otázky z celého školního roku. Poté už bylo na řadě pasování, na které děti převlečené do 
talárů postupně vcházely do herny. Na závěr děti dostaly knížku, diplomy, samozřejmě nemohlo 
chybět vysvědčení a drobné dárečky. Výborné bylo i občerstvení, za které děkujeme maminkám 
předškoláků. Při loučení ukáply i slzičky dojetí, ale to už tak bývá, když něco končí a něco nového 
začíná. Všem předškolákům přejeme nejen do školy radost, milá přátelství a nové zážitky, které na 
ně čekají.

I. Jirušková
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Hluchov
 Po středu Těchonína v minulém čísle TL vybírám část naší obce, kterou dřívější obyvatelé poj-
menovali Hluchov. Název vychází patrně z toho, jak toto místo bylo tiché, hluché. Že je pojmenování 
velmi staré, dokonce ze 16. století, uvádí již kronikář Josef Junek v německé kronice obce Těchonína. 
Tento kronikář byl Čech, učitel, zaznamenal retrospektivně některé události z konce 16. století a 
začátku 17. století, také mnohé pověsti. Kroniku psal německy a začal roku 1836. Z jiného zdroje, 
knihy profesora Josefa Simona Pod Suchým vrchem (1927) jsem vybrala téměř básnický popis ces-
ty Hluchovem: „Mezi staveními, hojně obloženými dřívím s nezbytnými pavláčkami, někdy vysoko 
nad cestou nebo loukou se zvedajícími, proplétá se naše cesta taktéž mezi stodolami, u nichž stojí 
vymlácená sláma, brzy kolem sochy P. Marie, brzy kolem sv. J. Nepomuckého, na konec vesnice, jejíž 
příbytky v lomenicích zdobeny jsou nejčastěji třemi okénky. Starý dřevěný mlýn v lučině, kousek od 
cesty, skrčený jako shrbený stařeček stulil se tu pod divokou stráň, pod níž z dřevěného náhonu žene 
se voda na mlýnské kolo se zařízením na horní vodu.“ Společně s paní Emilkou Suchomelovou, jejíž 
maminka pocházela téměř z konce Hluchova (č. p. 164), se projdeme touto malebnou částí naší obce. 
Mapka je opět z císařských povinných otisků stabilního katastru (1826–1843).

 Po pravé straně silnice byly většinou menší chalupy, ale také velké statky. V místě, kde stojí 
čtyřbytovka (nad Otmarkou), bychom dříve viděli Plhovo hospodářství (2). V místopise byste nalezli 
Plhovu cestu - téměř od Hynkovic nad Stanovník a dál podél hájovny. Další velký statek, kde žili po válce 
bratři Mikulcovi (dnes Hrdinovi) byl Effenbergerův (3). Na téže straně vzadu na kopci je na pohled-
nici vidět další velké hospodářství 
Wondratschkových (7) - v době, kdy 
zde bydleli Krobovi (1972), vyhořelo. 
Všichni tito sedláci vlastnili koně, a to 
nejen ke své potřebě, ale také na těžbu a 
svoz dřeva v lese, nebo na převoz všeho 
potřebného, což byl dobrý přivýdělek. 
Levou stranu tvořily také hlavně menší 
chalupy, větší byl hostinec (4), dnes č. 
p. 166, tehdy ještě jednopatrový. Za 1. 
republiky ho vlastnili Sagnerovi (Za-
gnerovi). Točilo se tu pivo a nalévaly 
se i lihoviny. Asi v letech 1936–1938 

Z HISTORIE TĚCHONÍNA
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zde byla provedena přestavba (viz foto) a 
přidáno patro. Za 2. světové války v hostin-
ci působili Jahnovi, ti pak byli odsunuti. Na 
fotografii hostince označila paní Emilka 
také krytou studnu, která byla naproti. Dům 
se později užíval k jiným účelům, nějaký čas 
zde byla i školní družina.
 Dále po pravé straně dnes září novým 
zlacením barokní mariánský morový sloup 
(5), jenž byl postaven roku 1734. Takové 
sloupy se stavěly jako dík za to, že se obci 
mor vyhnul, nebo proto, aby ji svatí před 
touto nemocí chránili. Před morovým 
sloupem uhýbá nahoru pod Růženčin kopec cesta, dříve polní. Pověst O Růženčině kopci znají všichni, 
kdo si ji přečetli z knížky Antonína Špinlera O bílé lišce. Další pověst, která se váže k bažině pod 
Růženčiným kopcem (1), zná málokdo, ale je zakomponována do pověsti O pokladu na Hejnově ze 
stejné knihy. Jen stručně připomenu děj, jenž se vztahuje ke zmíněnému místu: „Ke konci 1. poloviny 
17. století prožívá Těchonín zlé chvíle. Krajem se potulují roty Švédů i roty císařských, obojí loupí, pálí 
i vraždí. Řádění vojsk, nemoci (zvláště mor) a hlad vykonaly své, obyvatelstva ubývalo. Na okraji lesa 
mezi Hejnovem a Vysokým kamenem se utábořil početný oddíl Švédů, který plenil okolní obce. Jed-
noho dne přichází oddíl císařských od Plhovy cesty a dochází ke krvavé bitce nad Hluchovem, právě 
na bažině pod nynějším Růženčiným kopcem. Obě strany mají těžké ztráty. Zbylí Švédové odtáhli do 
Kladska, ale předtím zapálili v táboře všecko, co nemohli odvézt (místo na Hejnově je zvané Brendy, 
z německého Brände - požáry). Odešly i zbytky císařských. Osadníci pohřbili padlé vojáky a na místě 
bitky postavili dřevěný kříž.“ V době třicetileté války bylo v okolí zaznamenáno mnoho přepadení, 
například v roce 1643 vypálili Švédové Žamberk, 1645 vydrancovali Kyšperk, Žampach pustošili jak 
Švédové, tak císařští.
 Pokračujme však Hluchovem 
výš. Další odbočující cesta za moro-
vým sloupem vedla k již zmíněnému 
statku Effenbergerových a menším 
chalupám, z nichž poslední (na 
fotce vpravo v polích), po válce 
Šimanovských, shořela po zásahu ku-
lovým bleskem v roce 1950.
 Podél cesty Hluchovem můžeme 
ještě dnes obdivovat roubené chalupy 
s půdorysným členěním chlévního 
nebo kombinovaného typu. 
Nejtypičtější zde byly tzv. tkalcovské 
chalupy s 5– 8 okny a s výměnkem ve 
formě přírubku. Nejrázovitější chalupou v Hluchově je dnes č.p. 27 (6), nyní Jentschkovi, č. p. 31 v 
roce 2009 shořela. Zatímco po levé straně se držela stavení dost u cesty a potoka, na pravé straně 
odbočovaly cesty k domům i vysoko ve stráních. Na fotografii (kolem roku 1920) od statku Effen-
bergerových (Krobových) je zleva druhá chalupa, v níž bydleli za 1. republiky Černohousovi ( i později 
- dnes Krskovi, č. p. 137). Větší chalupa za nimi směrem ke středu obce je č. p. 31.
 U Těchonínského potoka v Hluchově stál třetí těchonínský mlýn (8), č. p. 37 - dnes Vébrovi. 
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Nemlelo se tu však obilí, ale lisoval lněný olej. Posledním olejníkem (německy to byl Ölmüller) tu byl 
Josef Peschke (zemřel v roce 1969 ve věku 83 let). V posledních letech již olej nelisoval, ale přebudoval 
zařízení na výrobu dlouhého šindele. Olej od Peschků používali lidé jako zdravý jedlý rostlinný tuk, 
z odpadu se vyráběly pokrutiny - krmivo pro dobytek. Pan Peschke byl také posledním německým 
kronikářem, jeho zápisy končí rokem 
1937. Poslední foto směřuje do lesů 
za Hluchovem. Chaloupka vpravo 
u cesty je na místě, kde dnes bydlí 
Nyiriovi (č. p. 48), za nimi lze spatřit 
střechy mlýna a dál dům č. p. 39 (Fili-
povi). Velká stavení ve středu patřila 
rodině Urnerově (statek a výměnek), 
obě byla zbourána. Vzadu je vidět 
střecha „čtyřicítky“.
 Další odbočka z hlavní cesty ve-
dla právě k chalupě (č. p. 64 - dnes 
B. Jirásková), kde bydleli do 30. let 
20. století Kristkovi, prarodiče paní 
Emilky Suchomelové. V TL, kde jsem 
se zabývala řemesly, jsem psala právě o jejím dědečkovi, který byl jirchářem (zpracovával kůže). V 
místopise obce byste našli tzv. Jirchářův kout. Pod Kristkovými prý stála chaloupka, ve které tkali deky 
ze stříhaných starých látek. V chalupě vlevo nad Kristkovými bydleli po válce Hlavsovi (č. p. 38). Rokli 
nad nimi pojmenovali místní Hlavsova rokle.
 Prašná cesta pokračovala až k lesu, zde jsme číslem 9 označili chalupu, jíž se od dob, kdy patřila 
místní myslivecké společnosti, říká čtyřicítka (č. p. 40 - dnes ubytovna Zigáčkových). Na kraji lesa 
je stále chalupa, nyní rekreační (č. p. 168), kde se narodil pan B. Wotava, otec paní D. Kumpoštové. 
V letech 1936 až 1938 se budovala jako pokračování hluchovské cesty bunkrovka, samozřejmě kvůli 
stavbě opevnění, především dělostřelecké tvrze Bouda. O Uhlířském dole a Řemenářově stráni jsem 
psala v jiných článcích, chci jen připomenout krásný název Peklo, což je údolí při horním toku 
Těchonínského potoka. To byl pravděpodobně hanlivý název pro útočiště lidí pronásledovaných pro 
víru v 17. století. Spisovatel Dominik Filip toto místo ve své knize V srdci české divočiny označuje jako 
Peklo již v popisovaném 13. století a dozvíte se, že zde žila čarodějnice Stravigora se svými podivnými 
přáteli. Jisté je, že Peklo je název velmi starý.
  Vraťme se ještě do Hluchova. Většina obyvatel se hlásila k německé národnosti, ač jména  
některých (např. Wondratschek) naznačovala český původ. Kristkovi, Faltusovi, dvě rodiny Kubel-
kových (č. p. 31, 127), Černohousovi (č. p. 137) byly podle vzpomínek paní Suchomelové rodiny české. 
Některé z hluchovských chalup byly pár let po odsunu německého obyvatelstva zbourány. To je vidět 
na uvedených pohlednicích z archivu Pavla Vašaty.
  Na závěr ještě pár vzpomínek E. Suchomelové z dětství. Hluchovští museli nejen těžce praco-
vat na svých polích, jež byla někdy vysoko v kopcích, ale také svádět časté boje s nepřízní přírody. 
Když prý přišly silné deště, vyrojili se dospělí z chalup a rychle upravovali cesty, ale i potoky tak, aby 
voda nepoškodila domovy i úrodu. Na sobě neměli pláštěnky, ale na hlavu si přehnuli pytle a jimi se 
chránili. Větší poškození hlavní cesty spravoval cestář, jenž bydlel v č. p. 55 (dnes pan Král). Úsměvná 
vzpomínka nakonec: Poštu roznášel z Mladkova pošťák Netušil. Nejprve prý s poštou obešel Mladkov, 
pak Vlčkovice a nakonec došel až do Hluchova. Pohlednice a korespondenční lístky si samozřejmě 
přečetl, takže je předával například se slovy: „Píše teta, že v neděli přijede!“ 
 

Ivanka Špinlerová (foto archiv Pavla Vašaty)
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 Od března jsme opět pro-
žili spoustu nového a věřím, že 
pro mnohé i zajímavého.

 Naši školu navštívila zá-
chranářka a  lektorka v oblasti 
první pomoci Hana Soudková 
z  Chrudimi. Naším záměrem 
bylo ukázat dětem, že několik 
úkonů, které zachrání život, se 
může naučit úplně každý. Dů-
ležité je děti naučit reagovat, 
když jde někomu o  zdraví či 
život. Osvojili jsme si zážitko-
vou formou, jak řešit bezvě-
domí a  jak správně provádět 
resuscitaci. Moc se nám líbilo 
heslo:,Co slyším, to zapomenu. 
Co vidím, to si zapamatuji. Co 
zažiji, to pochopím.“
 S  radostí jsme přivíta-
li první jarní den. Nechybě-
ly skupinové práce na téma 
JARO. Využili jsme znalostí ze 
všech předmětů. Jen nás mrze-
lo chladné počasí.
 Koncem března a  začát-
kem dubna žila škola veliko-
nočními přípravami a  projek-
ty, kterých se zúčastnili všichni 
žáci. Vyzkoušeli si netradiční 
práci s  texty, počítání, vyrábě-
ní.
 Ve středu 19.  dubna pro-
běhl zápis do 1. ročníku.
 Ve čtvrtek 20. dubna, kdy 
slavíme Den Země, jsme měli 
další projektový den.
 Od 24. dubna do 27. dub-
na jsme žili projektovými dny 
k  pálení čarodějnic. Vyrobili 
jsme také čarodějnici hasičské-
mu záchrannému sboru, aby ji 
mohli umístit na připravenou 
vatru.

ZÁKLADNÍ ŠKOLA

První pomoc

Velikonoce

Den ZeměVýroba čarodějnice
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 Během dubna probíha-
la ve III. třídě druhého a tře-
tího ročníku Sudokiáda.
 V úterý 2. května jsme 
připravili projekt, Příběh 
papíru“. Víte, že význam-
nou složku v  papíru tvoří 
tzv.  buničina, která se vy-
rábí z  primárního zdroje, 
jímž jsou stromy? Papír lze 
recyklovat 5-7 krát a  jeho 
opakovaným využitím še-
tříme stromy. Díky třídění 
papíru do sběrných nádob 
je to v ČR dlouhodobě přes 
2 200 000 stromů každý rok! 
Většina papíren používá při 
výrobě nového papíru ur-
čitý podíl sběrového papí-
ru – množství záleží na technologiích, které papírna využívá, a na výrobním sortimentu. Dozvěděli 
jsme se o papíru spoustu zajímavého z historie i sou-
časnosti. V obci jsme tento den sebrali 1620 kg papíru 
v  hodnotě 2.106 Kč. Z  těchto peněz částkou 1.000 Kč 
jsme 12.  května přispěli na Motýlí cirkus. Žáci si na 
hřišti pod školou prožili vývojový cyklus života motý-
lů. Cílem programu byl prožitek, úcta a  ochrana pří-
rody. Program provázely prvky cirkusové pedagogiky – 
žonglování.
 Ve středu 10. května nás ve škole navštívili v rám-
ci sdílení zkušeností úplných škol a  málotřídní školy 
zástupci ředitelů z  osmnácti škol Hradce Králové. Po 
prohlídce školy si ředitelka i  návštěvníci školy měli 
možnost porovnat práci na velké městské škole a naší 
vesnické. Z  hlediska vybavení školy technologiemi 
jsme na dobré úrovni. Hosté byli překvapeni, kolik 
aktivit dětem umožňujeme, jaké klady má naše škola 
v oblasti individuálního přístupu k žákům. Toto setkání 
přineslo i zamyšlení se nad tím, jak lépe činnost školy 
prezentovat na veřejnosti. Pro žáky vymýšlíme zají-
mavé a přínosné činnosti ve vzdělávání, jen se o nich 
veřejnost mnohdy nedozví. A  tak nově činnost školy 
najdete také na Facebooku.
 Ukončili jsme plaveckou výuku s dobrým pocitem, že jsme se něco nového naučili, nebo získali 
další zkušenosti. Jen nás mrzí, že doprava je pro nás velká finanční zátěž (1996 Kč/1 žák). Jsme rádi, 
že jsme sehnali školu, která doplnila volná místa v autobusu a mohli jsme se o platbu dopravy rozdělit 
(1140 Kč/ 1 žák). Ve státním rozpočtu jsme měli nedostatek finančních prostředků na úhradu, děku-
jeme zřizovateli, že nám náklady pokryl z vlastních prostředků.

kolektiv školy

Sudokiáda

Motýlí cirkus
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 Na jaře nás na-
vštívil hokejista M. 
Ordoš a společně 
s panem starostou J. 
Sedláčkem zábavnou 
formou seznámili 
naše děti s hokejem 
v Těchoníně a s vý-
strojí hokejistů. Děti 
si také výstroj mohly 
vyzkoušet, nejodvážnější byla Nikolka. Mateřská škola také od hokejistů dostala dárečky pro kluky 
i pro holky v podobě stavebnice, kočárku, pastelek, omalovánek. Děkujeme HC Těchonín.
 Naše mateřská škola se také zapojila do akce Uklízíme Těchonín. Školkáčci vybaveni pomůc-
kami - pytle, ochranné rukavice - při vycházce vyrazili po Těchoníně a snažili se posbírat nepořádek, 
který našli. Děti se do úklidu vrhly s takovým nasazením, že naplnily dva pytle odpadu. Odměnou 
nám byl dobrý pocit z vykonané práce a ponaučení, že každý si má po sobě uklízet.
 V období Velikonoc se z dětí ve školce stali kuchtíci, 
kteří si vyzkoušeli loupání vajíček, strouhání, míchání a ma-
zání. Výsledkem byla výborná vajíčková pomazánka ke sva-
čince, kterou všichni rádi ochutnali.
 V úterý 11. dubna nás navštívilo divadélko s pohádkou 
O čarodějce a jejích trampotách s kouzlením. Smích a bouř-
livý potlesk doprovázel závěr představení.
 Na konci dubna jsme se připravovali na blížící se pálení 
čarodějnic. Nejprve si každý v mateřské škole vytvořil čaro-
dějnici z papíru, vařili jsme čarodějnický lektvar, který bub-
lal. Na zahradě jsme 
létali na koštěti, 
probíhali slalomem 
a házeli do dálky. 
Vyvrcholením bylo 
pálení čarodějnice, 
kterou jsme společ-
ně vyrobili. To byla 
rychlost, jak shoře-
la.
 Na začátku května starší děti ukončily plavecký výcvik 
v Ústí nad Orlicí. Zde se seznámily hravou formou s využi-
tím rozmanitých pomůcek se základy plaveckých dovednos-
tí. Na závěr všichni obdrželi diplomy a drobné dárečky.
 V květnu k nám také zavítalo divadlo Perštejn s loutko-
vým představením o zlotřilých pirátech, papouškovi a stateč-
ném kapitánu Ploutvičkovi. Vystoupení se nám líbilo.
 Ve čtvrtek 11. 5. jsme realizovali kratší výlet autobusy 
do solné jeskyně Krystal v Žamberku. Děti si během pobytu 

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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v solné jeskyni mohly pohrát, jen písek byl nahrazen jemnou solí. K dispozici jsme měli různé hračky, 
lehátka, hrála nám relaxační hudba. Děti pobyt v solné jeskyni bavil, byl to pro ně nevšední zážitek.
 Na svátek maminek jsme si s dětmi připravili kulturní program. Maminkám bylo představeno 
pásmo básní, písní a tanečků, kterým jim chtěly děti poděkovat za jejich lásku. Děti ke konci progra-
mu vyzvaly maminky ke společnému tanci a po vystoupení děti maminkám předaly vlastnoručně vy-
robené dárečky. Poté se všichni mohli osvěžit nealko nápoji a sladkostmi. Krásně prožité odpoledne 
jsme si všichni užili.
 V pátek 19. 5. jsme se vypravili autobusem do Jablon-
ného n. O. Zde jsme navštívili závěrečné vystoupení taneč-
ního oboru ZUŠ „Tanec v rytmu“. Po vystoupení jsme vy-
razili do parku u koupaliště, kde jsme si užili dovádění na 
herních prvcích. Pak už následoval odvoz hasičským autem 
zpět do mateřské školy.
 Dětský den se konal jako vždy na začátku června. Ten-
to den jsme společně oslavili spoustou her a plněním úkolů 
uvnitř školky i venku, neboť i sluníčko nám dopřálo příznivé 
počasí. Děti si domů odnesly odměny a hezké vzpomínky.
 Ve středu 7. 6. jsme se sešli ve školce s batůžky. Tento 
den se konal výlet na zámek Potštejn. Jeli jsme autobusem 
společně s mateřskou školou z Mladkova. Na zámku nás če-
kal program pro děti - jeho součástí byla hraná kostýmová 
prohlídka zámku s komornou Dorkou a hraběnkou.Prošli 
jsme dobrodružnou stezku v parku, kde děti hledaly poklad 
a plnily různé úkoly. Nevšední zážitek jsme zažili v kou-
zelné expozici Pohádkov, kde jsme hledali skryté pohádky. 
A nakonec každý získal odměnu z truhly. Domů jsme se vra-
celi unaveni, ale plni 
krásných zážitků.
 Dva dny po 
výletě jsme jsme se 
těšili na další vy-
stoupení. Navštívila 
nás pirátka se svým 
zábavným progra-
mem plným soutěží, 
tancování, zábavy 
i legrace. S pirátkou jsme se vydali na pirátský ostrov plný 
překvapení. Děti byly od prvních minut vtaženy do progra-
mu, plnily pirátské úkoly, hádanky. Na závěr děti získaly od-
měnu v podobě pirátského časopisu. Užili jsme si skvělou 
show.
 Ve čtvrtek 15. 6. naše nejstarší děti přišly do mateřské 
školy s aktovkami. Po svačince jsme se totiž vydali na ná-
vštěvu 1.třídy ZŠ. Zde se na chvíli staly prvňáčky, aktivně 
se zúčastnily vyučovací hodiny a také se setkaly se svými 
bývalými kamarády ze školky. Dětem se ve škole líbilo a už 
se těší na září.

za MŠ I. Jirušková
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Fotbal Těchonín
Fotbalová sezona 22/23 je za námi. 
 V okresním přeboru III. třídy jsme obsadili 7. místo 
se ziskem 33 bodů. Po podzimu jsme byli na 12. místě se 
ziskem 12 bodů a bilancí 3 výher, 3 remíz a 7 proher. Naše 
skóre bylo 19:28. Jarní část se nám podařila o trochu lépe 
a posunuli jsme se tabulkou nahoru. Naše jarní bilance je 
7 výher, žádná remíza a 6 proher se skórem 28:22. Celková 
bilance týmu je 10 výher, 3 remízy a 13 proher s celkovým 
skóre 47:50. Naším nejlepším střelcem se stal Vasyl Dunas 
se 16 brankami.
 Náš oddíl v letošním roce oslaví kulaté jubileum. Před 
50 lety se začaly psát první stránky naší fotbalové kroniky. 
U této příležitosti proběhne 29. července od 13 hodin na 
hřišti slavnostní odpoledne plné fotbalu a muziky. Všichni 
jste srdečně zváni.

HC Těchonín
 Hráči Těchonína ukončili sezónu vítězstvím ve své 
lize a  celkově se umístili na pátém místě. Oproti loňské 
sezóně se pohoršili o jedno místo. V poslední části byly týmy rozděleny do 4 lig. Finálovou skupinu, „1. 
ligu“, hrály nejlepší 4 týmy, které si to rozdaly mezi sebou a celou ligu opět vyhrála Soma. Těchonínští 
hráli 1 b. ligu „malé finále“, kde si to rozdalo 6 týmů, které bojovaly o 5. – 10. místo. Další byla 2. liga, 
kterou hrálo 10 týmů a 3. liga, ve které bylo 11 týmů. Z 21 zápasů jsme střelili dohromady 81 branek. 
Nejproduktivnějším střelcem se stal letos Pepa Matyáš, který nevynechal ani jeden zápas a za 21 zá-
pasů si připsal 14 branek a 14 asistencí. Pepa stihl ještě další milníky. Povedlo se mu jako druhému 
v týmu nastřílet 100 branek. Potřeboval k tomu 158 zápasů. První, kterému se to povedlo, byl David 
Krejsa v sezóně 2019/2020, ten k tomu potřeboval 159 zápasů. Druhý milník, který Pepa pokořil, bylo 
200 bodů v dresu Těchonína. Povedlo se mu to jako prvnímu a stihl to v posledním zápase, celkem 
k tomu potřeboval 160 zápasů. Druhým nejproduktivnějším hráčem byl loňský vítěz Radovan Holub, 
který za 12 zápasů dal 17 branek a 9 asistencí. Třetí místo obsadili dva hráči, Honza Chudý, který za 
16 zápasů dal 11 branek a 7 asistencí, a Martin 
Petr si za 17 zápasů připsal 9 branek a 9 asisten-
cí. Čtvrté místo obsadil (v loňském roce druhý) 
vedoucí Michal Ordoš, který za 20 zápasů na-
střádal 8 branek a 6 asistencí. Z obránců se nej-
lépe vedlo Vašku Šegitovi, který za 21 zápasů 
zaznamenal 8 asistencí. Druhý skončil kapitán 
David Ordoš, který v 19 zápasech urval 3 bran-
ky a 4 asistence. Třetí skončil Radek Fišer, ten 
v  18 zápasech stihl 4 asistence. Celkově jsme 
dostali 93 branek a  v  brance se vystřídali tři 
brankáři. Nejvíce minut odchytal Ondra Šolc, 
který z 16 zápasů má 5,4 branky na zápas. Dva 
zápasy odchytal Tomáš Jansa a  jeden Michal 

SPOLKY V OBCI
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Šparlinek. Nutno podotknout, že v dresu Těchonína chytají tři brankáři, kteří patří mezi špičky v LHL 
lize. Nejtrestanějšími hráči byli kapitán David Ordoš a jeho asistent Pepa Matyáš, oba dva na trestné 
strávili 16 minut, 14 minut dostal Michal Šparlinek. Tým letos odehrál 21 zápasů a z toho zvládl 9 
x zvítězit, 2 x remízovat a 10 x prohrát. Celkově opět další povedená sezóna. Těchonínští v sezóně 
2022/2023 skončili na 5. místě z celkových 31 týmů.
 Těchonínští po úspěšné sezóně zhodnotili, že než pořádat velkolepé oslavy, tak radši peníze in-
vestují na dobrou věc, a  tak vedoucí Michal Ordoš společně s  celým týmem se v  průběhu sezóny 
dohodli na podpoře školky a  jejích dětí v  Těchoníně. V  šatně se celý tým finančně složil (přispěla 
i fanynka) a po dohodě s ředitelkou školky, co by si děti mohly přát, vedení týmu nakoupilo pro kluky 
stavebnici a pro holky kočárek, plus pár pastelek a omalovánek, což je ve školce spotřební zboží. A to 
by nebyl tým Těchonína, aby to nebylo jen tak. Michal Ordoš pozval do školky i starostu obce Pepu 
Sedláčka a dětem názorně na něm ukázal, co obnáší být hokejistou a co vše potřebuje hráč k tomu, aby 
mohl hrát hokej. Pepa tuto akci vzal sportovně a poctivě se do výstroje ustrojil. Následně děti mohly 
vyzkoušet i dětskou výstroj, tak si část rodiny Sedláčkových a  i ostatní děti zkusily postupně celou 
výstroj. Na konci „besedy“ se předaly dárky, z kterých měly děti samozřejmě největší radost. Primárně 
šlo o to, představit dětem z Těchonína, že se v jejich obci hraje hokej a co vše je k tomu potřeba, ale ta 
radost z dárků, to bylo to hlavní, proč se tým k tomuto rozhodl. Děkuji celému týmu za tuto podporu 
školky a dětem za jejich radost. Touto akcí to rozhodně nekončí a tým bude pomáhat a dělat radost dál 
a třeba zase někde jinde.

Michal Ordoš

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Srdečně zdravím všechny čtenáře TL. Dovolte mi opět Vás seznámit s našimi aktivitami za uply-
nulé období.
 Dne 14. 4. 2023 jsme se sešli na členské schůzi. Programem byla hlavně organizace nadcháze-
jících činností, které nás čekaly. První taková byla brigáda na místní hasičárně a u jejího přilehlého 
okolí. Úklid prostorů jak zasedací místnosti a příslušenství, tak garáže, a hrabání trávy okolo. Všem 
brigádníkům patří poděkování.
 Dne 30. 4. 2023 jsme zahájili sezónu Pálením čarodějnic. Občerstvení zajišťovali naši členové. 
Kuřata, alko i nealko a skvělá zábava rozhodně nechyběly. Díky všem.
 Dne 7. 5. 2023 se náš sbor účastnil Okrskové soutěže konané v Lichkově v zastoupení družstev 
dětí a za dospělé závodili muži A. Jmenovitě Samuel Fogl, Marek Břinčil, Kryštof Budiš, Vendula Kou-
bová, Tobiáš Leicht, Daniel Trejtnar a Vítek Zigáček. Ze dvou soutěžních družstev byli naši druzí - 
i přesto velká gratulace za účast.
 V tuto chvíli poslední akcí bylo Toulání kolem Orlice s rekordní účastí. Za krásného počasí jsme 
Vás občerstvili alkem, nealkem, langoši, kýtou, párky, dršťkovou polévkou. Po pochodu jste si toto 
všechno mohli vychutnat u živé hudby. Dovolte mi zde vyzdvihnout Janu a Jirku Trojanovy za jejich 
vynaložené obrovské úsilí tuto „obr“ akci zorganizovat. Klobouk dolů. Nezapomínám samozřejmě ani 
na všechny ostatní lidi, kteří jakýmkoliv způsobem pomáhali. Opravdu moc díky.
 Letos se nepojede cyklistický závod Memoriál Jiřího Leichta, každopádně o pouťové posezení 
nepřijdete. Je naplánované na 15. 7. 2023 a součástí posezení bude i živá hudba. Bližší informace se 
dozvíte formou letáku. Všichni jste srdečně zváni.
 Přeji Vám příjemně strávené léto, užijte si dovolené, prázdnin, sluníčka, pohody a všeho kolem. 
Mějte se krásně a příště se na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová
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Mladí hasiči
 Prázdniny se blíží, sportovní sezóna je za námi, takže je mou milou povinností zhodnotit jarní 
výsledky našich mladých hasičů.
 V neděli 7. května se mladší i starší družstvo zúčastnilo Okrskové soutěže v požárním útoku v 
Lichkově. Děti předvedly skvělé výkony a vybojovaly první místa ve svých kategoriích.

 Ve dnech 12. - 13. května proběhl tradiční závod O pohár obce Svatý Jiří. Zúčastnilo se pouze 
družstvo starších a vzali to opravdu poctivě. Se startovním číslem 10 vybojovali skvělé 11. místo z 20 
družstev. Jen o fous utekla první desítka! 
 A byl to perfektní trénink na následující závod hry Plamen v Mladkově. Ten proběhl o víkendu 
27. - 28. května a soutěžilo celkem 31 družstev starších. Všechny disciplíny zvládli naši sportovci vel-
mi dobře - většinou ve středu výsledkové listiny - o trošku horší umístění se nakonec postaral druhý 
pokus požárního útoku, který byl neplatný. I tak jsme ale získali překrásné 17. místo!

 S kroužkem se na prázdniny rozloučíme a poslední schůzku 27. 6. si uděláme odpočinkovou a se 
špekáčkem nad ohněm.
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  Krásné prázdniny všem!

Dovolte mi ještě poděkovat starším hasičům Míše Budišové a  Matěji Trejtnarovi za příkladný přístup k  pomoci 
s  mladšími hasiči a  panu Pavlu Roškaninovi za bezúplatnou opravu audiotechniky (bedny), kterou s  MH často 
používáme - díky!
 Za vedoucí MH Janča Trojanová

Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz)
Rekordní ročník Toulání kolem Orlice 2023 (26. ročník)

 Tak už je za námi 26. ročník znovuzrozeného pochodu Toulání kolem Orlice (2023). Počasí vy-
šlo, jak nejlépe vyjít mohlo, a  společně s Vámi se nám, organizátorům, podařilo pokořit rok starý 
rekord, jelikož startovní lístek letos vyplnilo přesně 626 pochodníků. Oblíbenou dětskou trasu 3 km - 
tentokrát s tématem MIMONI - si prošlo 201 pochodníků, na trasu 13 km se vydalo 288 turistů, trasu 
23 km si vyšláplo 117 turistů a na trasu 40 km se letos vydalo 20 cyklo/turistů.
 A další čísla - volnou vstupenku na prohlídku tvrze Bouda využilo 133 účastníků a volnou vstu-
penku si za žeton na rozhlednu na Suchém vrchu 
vyměnilo 162 pochodníků. Bohužel při nabitém 
programu pochodu už asi nezbyl čas a prohlídky 
Četnické stanice za zvýhodněné vstupné využilo 
jen 20 účastníků našeho pochodu.
 Dle ohlasů přímo od turistů v  cíli, v  kni-
ze dojmů nebo na sociálních sítích se pochod 
opravdu povedl, mezi hlavními plusy akce byla 
„dokonalá“ dětská trasa, ze které děti přicházely 
plné dojmů, a  prý i  organizace včetně značení 
pochodu. Velke udivení neskrývala většina po-
chodníků z  ceny startovného, které prý určitě 
nemohlo pokrýt všechny výhody pro zúčastněné :)
 Děti si na dětské trase zatancovaly s Mimoni, zkusily jejich překážkovou dráhu s kvízem, občer-
stvily se vlastnoručně dochucenou mimoní palačinkou, vyfotily se s Mimoni v nadživotní velikosti, 
zkusily si mimoní MAXI pexeso, navštívily mimoní pouť včetně kolotoče a střelnice, ze které si od-
nesly štěstíčko nebo vystřelenou růži - a vlastnoručně nazdobený a heliem naplněný balónek s nimi 
většinou „došel“ až do cíle.
 A v cíli udělala radost i slosovatelná tombo-
la, kdy ze startovních lístků bylo vylosováno cel-
kem 31 šťastlivců, kteří si z pochodu neodnesli 
jen zážitky, ale i jednu z věcných cen.
 A dál? Berte to jako pozvánku na příští rok, 
kdy v  červnu opět „podplatíme“ počasí a  při-
pravíme další ročník pochodu, protože tak milé 
odezvy na pochod nám, organizátorům, vhánějí 
sílu do příprav i na další rok.
 Děkujeme všem, kteří přidali ruku k  dílu 
a jakkoliv pomohli s touto pro Těchonín největší 
kulturně/sportovní akcí, která už nyní zdaleka 
není jen lokální akcí pro turisty pouze z blízkého 
okolí, ale účastníci na těchonínský pochod přijíždějí i stovky kilometrů a prý nelitují… Děkujeme.



27

 Za organizační tým pochodu Jiří Trojan (foto: Pavel Vašata)

Klub důchodců
 Na dubnovém setkání nás navštívil pan starosta Josef Sedláček. Seznámil členy KD se splněnými 
akcemi v uplynulém období a nastínil další úkoly, které naši obec čekají. Zodpověděl dotazy, jež mu 
byly kladeny, a dál s námi pobesedoval. Nakonec ochutnal i vynikající bramboráčky - tedy jak se u 
nás říká - křapáče. V květnu jsme společně oslavili osmdesáté narozeniny paní Aničky Vágnerové, 
v červnu pětaosmdesáté narozeniny paní Jany Liebichové. Červnové setkání jsme věnovali hlavně 
vzpomínání na našeho dlouholetého předsedu Klubu důchodců pana Václava Prühera, jenž nás, „své 
důchodce“, opustil navždy dne 13. června 2023. Klub vedl od roku 2005, zajišťoval programy setkání, 
plánoval i další akce, jako zájez-
dy autobusem  za zajímavostmi 
naší republiky. Mnohokrát be-
sedoval o svých dalekých ces-
tách, promítal videa i fotografie. 
Uměl vyvolat veselou náladu a 
všechny dobře bavit. Dokud 
mu síly stačily, hrál na kytaru 
a neúnavně zpíval. Byl dobrou 
duší našeho klubu a zajímal se 
o nás i za pobytu v nemocnici 
a v  Albertinu. Takovou malou 
útěchou nám je, že jsme mu (sice opožděně kvůli kovidu, ale přece jen)  připravili oslavu půlkulatých 
narozenin a  s dramatizací malých epizod z jeho života vystoupila skupinka přátel (H. Jentschková, 
A. Veselá, O. Pavliš, M. Šulc a I. Špinlerová), kteří použili jím sepsaný vlastní  životopis. Moc ho to 
potěšilo a humorně pojaté scénky ho rozesmály. My všichni máme na ten den krásné vzpomínky a 
„náš Vašek“ zůstane v našich myslích jako v ten den. Veselý, plný humoru, šiřitel naděje a dobrý přítel. 
Fotografie připomíná tehdejší milé chvíle…
 Za KD Ivanka Špinlerová (foto A. Filipová)

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
 Pokud Vás zajímá dění u místních rybářů, pak Vás následující řádky zpraví o všem podstatném, 
co se u nás událo v uplynulé době.
 S rostoucí trávou (a nejen tou) nám začaly povinnosti s údržbou nejen Rybárny, i když je prav-
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dou, že největší porci práce směřujeme vždy právě sem. Postarat se o pěkný vzhled právě tohoto místa 
je vlastně samozřejmostí. Staráme se i o kvalitu svěřeného revíru na těchonínské části Tiché Orlice, 
kdy naši členové uklízí, opravují poškozené jezy, splávky a hráze. Čistota vodního toku a jeho okolí je 
také vizitkou organizace, která na tom daném revíru hospodaří. Bohužel však i lidí, kteří v okolí řeky 
žijí. Je to trochu nekonečný boj.
 Ale pojďme k příjemnějším zprávám. 
Dne 27. 5. 2023 proběhl na Rybárně 4. roč-
ník Memoriálu Josefa Sedláčka st. a  je za 
námi. Sešlo se nás opět hodně, já si vždycky 
maluju, jak se s každým pozdravím, poba-
vím a řekneme si, co je nového a tak. A pak 
zjistím, že jsem to vůbec nestihl. Tak mi to 
někdy je líto… Nicméně akce to byla opět 
náramná. Patron rybářů sv. Petr věděl, že se 
u vody sešlo mnoho dobrých lidí a povolil 
rybám brát. Uloveno bylo celkem 70 ks ryb 
ve 14 lovících. Největší ulovenou rybu si 
připsal David Kudlík a byl jím kapr obecný 
o velikosti 52 cm. Nejlepší lovkyní se stala 
a první místo obsadila Nikolka Sedláčková 
a já jsem na ni moc pyšný, neboť s lehkou pomocí zdolala 19 ryb se součtem 372 b. Myslím, že i děda 
by byl moc rád. Druhé místo získal loňský šampión Roman Durna s úlovkem 11 rybek, které mu 
přinesly 274 b. Třetím byl tým Martin Roček a Šíma Roček, kteří přelstili 9 ryb se součtem 263 bodů. 
Následoval na čtvrtém místě Jaroslav Chládek, který přemluvil na háček 5 ryb s 202 cm. Následovala 
shoda bodů u dvou lovících - Ireny Krobotová a Davida Kudlíka - a tito ulovili 4 ryby a stali se pátými. 
Šestá se umístila Natálka Kudlíková se čtyřmi ulovenými rybami, které jí vynesly 159 b. Ladin Šimek 
se ziskem 109 b. a úlovkem 4 kousků bral sedmé místo. Osmý se umístil Petr Švestka ml., který chytil 
dva kousky a tito kousci mu připsali 65 cm. Duška Jakub bral deváté místo se dvěma ulovenými rybka-
mi a 63 b. Krásné desáté místo obsadila Kristýna Švestková, dvě ryby a 49 b. Rád jsem se potkal mimo 
jiné i s jejím tatínkem Petrem Švestkou. Eva Bittnerová místo jedenácté, dvě ryby a 37 bodů. A pak tu 
máme dva lovce na dvanáctém místě - Ondra Lukáč a William Wilda Panda - a ti se dobře bavili.
 Bylo to moc pěkné odpoledne, které okořenila paní Radmila Krejčová se svým chodským chlu-
páčkem „Dikem“. Ten měl za sebou náročný den, ale chvilku si na nás udělali. Moc nás překvapilo, jak 
dobrý čich Dik má… Je to šikula… Také obrovský dík patří mojí ženušce, která napekla všechny ty 
dobroty, buchtu, šneky, tyčinky…a pak se postarala o výdej občerstvení spolu s tetičkou Danou Kud-
líkovou a paní Filipovou z Hluchova.
 A opětovné děkuji obci Těchonín, Láďovi Kudrikovi a Rybářskému krámku, penzionu Otmar-
ka Těchonín, Lesům ČR, Řeznictví a uzenářství Na Statku Dlouhoňovice, také Golempressu, Petru 
Vašatovi a DOKTORU KLADIVO. Díky za krásný den všem a za rok zase na viděnou na 5. ročníku 
Memoriálu Josefa Sedláčka st.
 Dne 11. 6. 2023 proběhly závody dospělých členů naší organizace na Rybárně a dopadly skvěle. 
Za slunného počasí se ulovilo v 15 závodících rybářů celkem 85 ks ryb. Děti z rybářského kroužku za-
jistily spolu se Zdendou Jásenským zázemí a následně i rozhodcování, měření a zapisování a obsluhu 
„občerstvení“.
 Výsledková listina: 1. místo Kamil Kalousek 548 b., 2. místo Vašek Polzer 224 b., 3. místo Josef 
Sedláček 211 b., 4. místo Tomáš Fogl 208 b., 5. místo Jan Pohl 115 b., 6. místo Evžen Bukor 105 b., 
7. místo Ota Fikejz 9 6 b., 8. místo Jan Marek 87 b., 9.místo Petr Fogl 68 b., 10. místo Zuzka Foglová 
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50 b., 11.místo Stanislav Krejčí 48 b., 12. místo Monika Hrdinová 44 b., 13. místo Hanka Kalousková 
35 b., 14.-15. místo Milan Kreusel a Tomáš Lisek 0 b. Milanu Kreuselovi se ještě jednou omlouváme za 
zmatky v lovných místech a doufáme, že si i přes tento nesoulad sportovní lov užil. Děkujeme spon-
zorům - Rybářův krámek Žamberk, Doktor KLADIVO, obec Těchonín, Řeznictví a uzenářství Na 
Statku Dlouhoňovice, naše organizace a LČR - za podporu a krásné ceny. Závěrem mi dovolte podě-
kovat Vám všem, kteří jste se společně s námi tohoto přátelského závodu zúčastnili a chvilku poseděli 
i u klasického pozávodového táboráku. Těším se na další setkání u vody.
 Následující řádky budou patřit našim dě-
tem, které dělají ve všech dovednostech velké po-
kroky. Letošní první závodní klání, kterého jsem 
se s  dětmi zúčastnili, byly rybářské závody pro 
děti na Pařezáku v České Třebové. Tady nás ryb-
ky trochu potrápily, ale nakonec to bylo prima. 
Závody to byly úžasné, krásné prostředí a  ryby 
celkem při chuti… Nejlepším lovícím se z  na-
šich dětí stal Honza Kosek 12. místo, 79 bodů, 
následovala Eliška Kosková 17. místo, 49 bodů, 
dále Vincent Čoban 22. misto, 41 bodů, Martina 
Hrdinová 23. místo, 40 bodů, Ondřej Šimek 28. 
místo, 12 bodů, Petr Hrdina 30. místo, 8 bodů. 
Výsledek to není špatný s ohledem na 54 závod-
níků… Ovšem máme se ještě co učit, ale to nás 
baví!!! Díky za krásné závody patří MO ČRS Čes-
ká Třebová.
 Další závody proběhly na naší oblíbené 
vodě, tedy na dolní přehradě v Patvinách - Me-
moriál J. Plocka - rybářské závody pro mládež. 
V  loňském roce je vyhrála naše členka Eliška 
Luxová, ale ta již mezi nás do kroužku nechodí, 
a  tak jsme přišli o  želízko v  ohni. Nicméně po 
zdařilém pátečním tréninku jsme vyrazili v plné 
sestavě. A  jak to dopadlo? První ulovenou rybu 
se připsala naše Esterka Čobanová. Největší rybu 
ulovil Petr Hrdina a byl jím kapr obecný dlouhý 
53 cm. Nejmenší rybu ulovil také Petr Hrdina a Honza Kosek, byly to plotice obecné dlouhé 25 cm. 
Výsledková listina: 1. místo s úlovkem 183 b. Honza Kosek, 2. místo s úlovkem 105 b. Martina Hr-
dinová, 4. místo bral Jarda Chládek s 88 b., 5. místo obsadil Petr Hrdina se 78 b., 6. místo obsadila 
Esterka Čobanová, 8. - 9. místo Eliška Kosková a Tonda Jirčík (Nekoř), oba s 37 b., 11. - 17. místo dle 
startovní listiny 0 b., Tomáš Fogl, Ondra Šimek, Vincent Čoban. Záměrně jsem uváděl pouze výsledky 
našich členů. Ještě jednou blahopřejeme všem lovícím k úlovkům. Všem, kteří nám se smečkou po-
máhali, děkujeme. Ti, co úspěšní nebyli, nevěšte hlavu, úspěchy se dostaví. Tak to někdy u vody je.
 Mimo závody děti docházejí na kroužek k Tiché Orlici a učí se muškařit a lovit pstruhy. Také na 
Rybárnu, kde se učíme různé rybolovné techniky. Novinkou v našem kroužku je přírůstek v podobě 
dalšího vedoucího pana Kamila Kalouska. Kamila jsem do kroužku lákal dlouho a jsem rád, že mezi 
nás bude nově pravidelně docházet. Má co dětem předat.
 Do prázdnin nás ještě čekají nějaká ta závodní klání, a tak se i příště můžete těšit na reporty nejen 
z dalších závodů. Za těchonínské rybáře Vám přeji klidné letní měsíce.
 Josef Sedláček
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Vítání občánků
 V sobotu 25. břez-
na 2023 byl obecní úřad plný 
dětského smíchu. V dopoled-
ních hodinách se zde sešly 
čtyři rodiny na slavnosti vítání 
občánků. Slavnostním aktem 
za SPOZ provázela Kateřina 
Sedláčková, nové těchonínské 
občánky (chlapečky Gabriela 
Tomeše, Sebastiana Záleské-
ho a holčičky Viktorii Kosko-
vou a Emu Zajacovou) přivítal 
svým proslovem pan starosta 
Josef Sedláček.
 Tento významný den provázela svým krásným zpěvem a hrou na kytaru paní Lenka Morav-
cová, také členka SPOZ. K příjemné atmosféře přispělo i vystoupení o pár let starších dětí z naší MŠ 
pod vedením paní učitelky Ivy Jiruškové.
 Novým občánkům byly jako vzpomínka na tento den věnovány nejen památníčky, ale i sady 
stavebnic Lego duplo. Rodiče se podepsali do kroniky SPOZ a maminky převzaly jako milou pozor-
nost kytičku. O zachycení příjemných okamžiků v podobě fotografií se postarala paní Tereza Vele-
hradská, rovněž členka SPOZ.
 Do dalších let přejeme našim novým občánkům hodně zdraví, štěstí a spokojenosti a jejich 
rodičům při výchově hodně lásky, klidu a tolerance.

Za SPOZ Kateřina Sedláčková

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Životní jubilea
duben
 75 let Karel Kaplan
 70 let Marta Motyčková
 50 let Aleš Kruml
 50 let Irena Strnadová
květen
 80 let Vágnerová Anna
 70 let Marie Kopecká
 70 let Lenka Michalková
 60 let Stanislav Krejčí
 60 let Lenka Kreuselová
 50 let Miroslav Schön
červen
 92 let Eduard Felcman
 85 let Jana Liebichová
 70 let Miroslav Vodička
 50 let Karel Mareš
 50 let Petr Fogl
 50 let Ladislav Vašátko

Narodili se:
březen
 Daniel Geršl

Zemřeli:
květen
 Stanislav Charwot
červen
 Václav Prüher
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Zastupitelstva obce – termíny a program
Červenec (zasedání ZO se nekoná)
Srpen - 16. 8. 2023 v 18:00 hod.

• Zpráva předsedy finančního výboru o plnění rozpočtu obce za 1. pololetí 
roku

• Zpráva účetního o placení poplatků a nájemného k 31. 7. 2023
• Příprava projektového záměru příp. žádost o poskytnutí dotace z prostřed-

ků Pardubického kraje v rámci POV na rok 2024
Září - 13. 9. 2023 v 18:00 hod.

• Zajištění dopravní obslužnosti v obci
• Odvoz a skládkování komunálního odpadu

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – PODZIM 2023:

• Uzávěrka v pátek 15. 9. 2023
• V prodeji budou od čtvrtka 28. 9. 2023.
• Těchonínské listy můžete zakoupit: Konzum Těchonín, prodejna 

potravin na Celném, Obecní úřad Těchonín, informační centrum Jablonné nad Orlicí.

Tento termín je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku. Příspěvky prosím zasílejte na 
adresu: listy@techonin.cz nebo můžete písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, 
jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu TL.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

               
Pečovatelská služba města Jablonné nad Orlicí

 Město Jablonné nad Orlicí je poskytovatelem Pečovatelské služby. Tuto službu mohou pečo-
vatelky poskytovat i na území vaší obce. Poskytovaná pečovatelská služba je službou terénní, což 
znamená, že je službou, která je poskytována v domácnosti klientů a službou ambulantní – v Domě s 
pečovatelskou službou v Jablonném nad Orlicí.
 Naše služba je určena lidem, kteří mají sníženou soběstačnost z důvodu věku nebo zdravotní-
ho stavu, jejichž situace vyžaduje pomoc jiné fyzické osoby a poskytuje se v přirozeném domácím 
prostředí tak, aby klientům umožňovala zachovat si v maximální možné míře svůj dosavadní způsob 
života, kompenzuje jejich sníženou soběstačnost a oddaluje nutnost umístění do pobytového zařízení. 
Životní situace našich klientů jsou různé – někdo potřebuje pomoci po návratu z nemocnice, jiný při 
ranním rituálu (převlékání, snídaně, ranní hygiena), když ostatní členové rodiny jsou v práci. Těžký 
nákup, umytí oken, dohled, zda je vše v pořádku, projít se, doprovodit na úřad či k lékaři, procvičit 
jemnou motoriku, nachystat a ohřát oběd – to jsou konkrétní příklady, kdy mohou pečovatelky po-
moci. 
 Pečovatelskou službu si musí klient hradit sám. I na tuto službu lze využít příspěvek na péči, s 
jehož vyřízením může pomoci sociální pracovnice.
 Více informaci naleznete na webu města či na tel.číslech:

• 739 460 920 – vedoucí odboru
• 737 574 009– sociální pracovnice
• 602 474 680 – pečovatelky.
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AKCE V OBCI
Dětský den- 13. 6. 2023
 Dne 13. 6. 2023 proběhl na hřišti pod školou Dětský den. Doufám, že se akce všem zúčastněným 
líbila a prožili zajímavé a inspirativní odpoledne.

 Chtěla bych touto cestou poděkovat všem, kteří pomáhali s realizací. Jde o Obecní úřad Těchonín 
za finanční zajištění, SDH Těchonín za výpomoc. A hlavně všem dobrovolníkům: Jarmile Pohlové, 
Marii Koskové, Tereze, Evě a Davidovi Velehradským, Hance Kalouskové, Hance, Alici a Vlastovi Vše-
tičkovým. Také mé rodině, že to se mnou během příprav vydrželi :).
 Krásné léto všem!

Martina Pavlišová

Tenisový turnaj - 17. 6. 2023
 V sobotu 17. 6. jsme uspořádali tenisový turnaj ve čtyřhrách, kterého se zúčastnilo 7 dvojic. Hráči 
dorazili nejen z Těchonína, ale i z přilehlých obcí a měst. Systém turnaje byl následující. Hrálo se ve 
dvou skupinách (1. čtyřčlenná a 2. tříčlenná) na jeden vítězný set, poté byl na řadě „pavouk“, ze které-
ho vznikli 2 semifinalisté (vítězové skupin) a zbytek dvojic si ještě zahrál o poslední dvě semifinálová 
místa. Následoval boj o 3. místo a dále i o konečné umístění, aby si všichni dostatečně zahráli. Na 
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závěr proběhlo dramatické finále, ve kterém byla od začátku lepší mladší z dvojic, ale posléze byl stav 
srovnaný na 5:5, a i přesto trochu překvapivě naši mladíci zvítězili 7:5. Vítězi se tedy stali Robin Krejčí 
a Tomáš Kolomý (oba Jablonné n. O.). Na 2. místě skončili Míra a Radovan Brožkovi (oba Jablonné 
n. O.). 3. příčku obsadili Zbyněk Baláš a Eliška Vašatová (Mistrovice, Těchonín) a 4. skončili Roman 
Leicht a Karel Hlava (Studené, Králíky). Další umístění tvořily dvojice Radim Trejtnar a Jirka Dušek 
(oba Těchonín), Roman Zecha a  Jakub Komůrka (Verměřovice, Žamberk) a  Honza Leicht (nejst.) 
a Dušan Bárnet (Těchonín, Dolní Dobrouč).

 Jelikož nám počasí přálo od samého začátku, tak se turnaj opravdu vydařil a ani dvě kratší spršky 
nám ho nepokazily.
 Závěrem bych chtěla poděkovat Jendovi Leichtovi za výborně připravený kurt a zázemí kolem, 
Alence Leichtové za občerstvení a veškerý servis a našemu spozoru Petru Vašatovi (DOKTOR KLA-
DIVO) za věcné ceny a vůbec všem, kteří se na turnaji podíleli či jakkoli pomáhali.
 Doufám, že příští rok uspořádáme turnaj znovu.

Eliška Vašatová
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ROZHOVOR S…
Setkání a povídání s Martinou Pavlišovou

 Po dva roky jsme se v Těchonínských listech seznamovali s ge-
nealogií – pátrání po předcích. Zjistila jsem, že v naší obci je více 
lidí, kteří se zajímají o historii své rodiny. A někteří při tom pátrání 
zažijí i „detektivní dobrodružství“.
 Výsledek jednoho takového dobrodružství je brožovaná kniha 
„Válečný deník“, autor Josef Svobodný. Dostala jsem ji darem od 
paní Martiny Pavlišové.
 Knížka popisuje období 1. světové války od 13.  3.  1915 do 
29. 2. 1920 na ruské frontě. Zápisky jsou psané den po dni. Deník 
mě zaujal. Připomněl mi historii mého dědy z otcovy strany, který 
byl také legionářem v Rusku a na konci války se plavil na lodi Titan 
z Vladivostoku do Evropy.
 Rozhodla jsem se, že paní Martinu navštívím, abych se o vzni-
ku této knihy dozvěděla víc.
J.: Martino, dovolila jsem se pozvat k tobě na 
návštěvu, protože bych ráda přiblížila tvé pá-
trání po předcích našim občanům.

M.: Mé pátrání po předcích začalo jednoduše. 
Povídáním s mojí maminkou. Dozvěděla jsem 
se, že byla vnučkou legionáře, který byl za 1. 
světové války v Rusku.

J.: A jak jsi získala „Válečný deník“?
M.: Maminka mi přinesla velký sešit v tvrdých 
deskách, v  kterém byla každá stránka hus-
tě popsaná. Řekla mi, že je to malý „poklad“, 
který dostala po smrti své babičky jako součást 
dědictví. Byl to deník mého pradědečka, který 
psal v době války v Rusku. Zapisoval si každý 
den do notýsků a na lístečky. Po válce to vše přepsal do tohoto sešitu.

J.: Četl ten deník někdo před tebou?
M.: Právě vůbec nikdo. Ono to nebylo zrovna moc čitelné. Každého odradilo to luštění. Nikoho to z pří-
buzných moc nezajímalo.

J.: Ty jsi ten deník přečetla? Co ses dozvěděla?
M.: Nic moc jsem se nedozvěděla. Zkusila jsem deník číst, ale zdálo se mi to také dost nesrozumitelné, 
nečitelné. No, byla jsem mladá a neměla jsem tu trpělivost. Nepovažovala jsem to za důležité.

J.: A kdy jsi přišla na to, že to je vlastně zajímavý „poklad“?
M.: Až když jsem se seznámila se svým budoucím manželem Otou. Jeho zajímala historie a zvlášť ob-
dobí 1. světové války. A tak jsem se chtěla pochlubit, že i já mám v rodině něco, co se této války týká. No 
a budoucí manžel byl nadšen.

J.: Takže ses rozhodla, že si deník přečteš celý?
M.: Ano, ale nebylo to vůbec jednoduché. Někdy jsem luštila písmena, někdy význam slov. Kolikrát jsem 
sešit odložila. Až jsem namátkou našla stranu, kde popisuje, jak žili Kalmykové a Kirgizové na Sibiři 
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v oblasti Bajkalu. Líbilo se mi, že to nejsou jen válečné zápisky, ale i popis krajiny, lidí, života. Že praděd 
uvádí své názory a myšlenky. A já poznávala, co byl pradědeček za člověka.

J.: Čtení vyžadovalo dost trpělivosti, viď.
M.: Ano. Při luštění jednotlivých slovíček, ale i písmenek mi unikal celkový obsah sdělení. Rozhodla 
jsem se, že by to chtělo přepsat do elektronické podoby. Pak aby se to lépe četlo.

J.: Martino, kdy tedy jsi začala deník přepisovat?
M.: Přepis deníku probíhal v letech 2008 až 2017. Text jsem přepisovala za dlouhých zimních večerů. 
Seznámila jsem se nejdříve s písmeny, jejich tvary a pak luštila a přepisovala řádek po řádku. Byly tam 
i různé zkomoleniny, zkratky, překlady z ruského jazyka.

J.: Prováděla jsi nějaké úpravy v textu?
M.: Šlo mi o naprostou původnost. Do textu jsem zasahovala minimálně. Zachovala jsem autentické 
výrazy, pravopis i slovosled.

J.: Co tě vedlo k tomu vydat deník praděda knižně?
M.: První záměr nebyl knižní vydání, ale přepis deníku, aby si ho přečetla rodina a příbuzní. Uvědomila 
jsem si, že když to nevyluštím a nenapíšu, nikdo si to nepřečte. A ta snaha pradědy by byla zbytečná. 
Ukázal na válečné hrůzy a nesmyslnost bojů. Psal to s vědomím, že se snad někdo poučí. Byl to vzkaz 
do budoucnosti.

J.: Druhý záměr byl už knižní vydání?
M.: Ano. Rozhodnutí přišlo v době, kdy jsem se dozvěděla, že pravděpodobně budeme bezdětná rodina. 
Chtěla jsem tedy, aby po mně něco zůstalo, třeba předání poselství mého pradědečka dalším generacím.

J.: Dnes je však situace ve vaší rodině hodně jiná, viď?
M.: Ano, knížka byla vydaná a my jsme rodina s dítětem. Máme syna Jáchymka, kterého máme moc 
rádi, je to naše sluníčko.

J.: Myslím, že sen o dětech se ti splnil vrchovatě. Nejen, že máš syna, ale tvým povoláním se stala 
práce s dětmi.

M.: Ano, pracuji jako asistent pedagoga na ZŠ v Jablonném n. O. Práce mě velmi baví a zajímá.
J.: Martino, které myšlenky praděda tě v deníku zaujaly?

M.: Moc se mi líbí, jak praděda poeticky popisuje příchod dne na palubě lodi při návratu domů. Strana 
153, 1. odstavec (viz foto).

J.: Martino, děkuji ti za rozhovor a přeji celé tvojí rodině hodně zdraví a radosti.
 
 Vážení čtenáři, se svolením autorky :) mohu výtisk „Válečný deník“ půjčovat zájemcům v naší 
Místní lidové knihovně v Těchoníně.

S paní Martinou Pavlišovou si povídala Jarmila Pohlová
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Pomozme čmelákům
 V minulém roce jsem v článku o významu včel pro člověka uvedla, že v Těchoníně chová včely 
11 místních včelařů a stará se o 72 včelstev. Nevím, jak si všímáte poletujícího hmyzu, ale možná už 
jste zjistili, že rozkvetlé stromy i rostliny zvoucí na svůj pyl a nektar jsou letos téměř opuštěné. Stromy 
nebzučí pilnými včelami, jen sem tam přeletí chundelatý čmelák, nebo také včela samotářka. Co se 
stalo? Varroáza naše včelaře připravila v druhé polovině loňského roku o jejich včelstva. V Těchoníně 
(s Celným i Stanovníkem) zůstalo 5 včelstev. Samozřejmě se včelaři snaží nová včelstva sehnat, ale 
bude to nějakou dobu trvat, než hlavní opylovačky zase naplní bzukotem naši ves. Na med si také bu-
deme muset počkat. Tato skutečnost mě vedla k tomu, abych se v jarních TL věnovala čmelákům, kteří 
jsou v době poklesu počtu včel (v ČR zahynulo téměř 50 % včelstev) poslední alternativou pro opylení 
květů a dobrou úrodu.
 Počátkem minulého stole-
tí ve světě existovalo několik set 
druhů čmeláků, v  Českosloven-
ské republice téměř 30 druhů. 
V  posledních desetiletích ně-
které druhy vymřely, jiné jsou 
vážně ohroženy. Dočetla jsem 
se, že v  některých státech jsou 
na tom hůře  – v  USA poklesl 
počet čmeláků o 90 %, ve Velké 
Britanii o  50  %. My jsme při-
šli např.  o  čmeláka obrovského 
(Bombus fragrans). Přitom čme-
láky máme rádi – dospělí i děti. 
Létající medvídci nás okouzlují 
nejen svým vzhledem, ale i mírumilovností a pracovitostí. Však se také kvůli svým vlastnostem stali 
předlohou mnohým uměleckým dílům. Poslechnete -li si známou skladbu Nikolaje Rimského - Kor-
sakova z roku 1900 Let čmeláka, jako byste slyšeli čmeláka v přírodě. Nesmíme zapomenout na český 
večerníček Včelí medvídci a samozřejmě na Čmeláka Aninku od Ondřeje Sekory. Zajímavé je také 
pojmenování ředitele bradavické školy ze série o Harrym Potterovi – Dumbledore (u nás Brumbál), 
kde prý autorka vycházela právě z anglického výrazu pro čmeláka (bumble - bee). Že by měl ředitel 
čmeláčí vlastnosti? Jinak latinský název čmeláka je Bombus, což značí „hřmotný“. Německy je to Hu-
mmel, francouzsky bourdon - vše je spojeno s hlukem a hřmotností. U nás se mu taky říká brundibár, 
to prý vzniklo z německého Brummbäre=bručivý medvěd.
 Čmeláci jsou rodem hmyzu z čeledi včelovitých. Přes dvacet zbývajících jeho druhů u nás je za-
řazeno mezi ohrožené živočichy. Tento hmyz má mnoho přirozených predátorů (např. lišku, jezevce, 
lasicovité šelmy, některé ptáky, různé parazity atd.), ale právě lidé ve velké míře způsobují jejich úbytek 
a znesnadňují jim jejich krátký život (28 dní). Jak například? V zemědělství se u nás rozmáhají mo-
nokultury, které se pěstují na velkých plochách, používáme chemických prostředků v zemědělství i na 
zahradách, dodáváme nadměrné množství živin do půdy (eutrofizace půdy) a samozřejmě přispíváme 
ke změně klimatu. Příčin ubývání čmeláků je určitě mnohem víc, ale tyto jsou ty hlavní. A co chybí 
čmelákům v našich zahrádkách? Jak jim můžeme účinně pomáhat?
 Důležité je mít rostliny s dostatkem květů. Mnoho zahrádkářů hledá rostliny, stromy, keře, které 
by jim nadělaly co nejméně nepořádku, například opadávajícími květy. Rozmohlo se pěstování tújí, 
jejich úpravy, dále se shánějí různé exotické rostliny. Pro hmyz a ptáky však nemají potravní využití. 

PŘÍRODA KOLEM NÁS

Čmelák skalní
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Každý z nás, ač třeba má rád do poslední rostlinky vysekaný trávník a všude kačírkové cestičky, by 
mohl pro hmyz udělat malou změnu – v méně frekventované části zahrady posekat třeba až za tři 
týdny, nechat tedy vykvést sedmikrásky, jetel, černohlávek atd. V malém koutě zahrady nechat druhy 
s květy s pylem a nektarem (plicník, kostival, orlíček atd.). Vzpomínám, když můj otec začal sekat 
zahradu a  sad, nosil mamince kytici s kopretinami, zvonky a kohoutky a nám kytičky s voňavými 
jahůdkami. Sekl, až když louka odkvétala, a po částech. Vím, že měl typickou venkovskou zahradu, 
která se současným vesničanům nemusí líbit. Uvedu ale příklad, který mě potěšil. Při procházce Hlu-
chovem nás s dcerou upoutal sytě modrý neposečený kruh u silnice – byl to nízký popenec a hmyz si 
na něm určitě pochutnával. Chválím neznámého ochránce. Na naší zahradě seče dcera široké pěšinky 
kolem záhonů a malé místo na posezení, u ostatní louky čekáme na odkvět. Myslím, že to tak dělá více 
milovníků hmyzu. Je také dobré vysévat tzv. luční směsi třeba i na menší záhon. Je jich mnoho druhů 
a v létě udiví i nás rozmanitostí květů a barev. Jinak doporučují ochránci čmeláků pěstovat kvetoucí 
keře a stromy, které vlastně zásluhou opylovačů také potěší člověka i ptactvo svými plody (ovocné 
stromy, doporučuje se třeba i černý bez a dřín). Hmyz, tedy také čmeláci, uvítají v zahradě rovněž vod-
ní plochu s mělkými okraji. I kout zahrady se starým pařezem a trochou listí je přiláká. Přimlouvám se 
za včelí medvídky, pomozme jim přežít tak, jako oni pomáhají nám.
 Na závěr přidám několik zajímavostí z jejich života. Narozdíl od včel dokážou opylovat i květy 
s dlouhým a úzkým kalichem. Mají totiž 
jazyk dlouhý přes dva centimetry, skoro 
tolik, jako sami měří. Čmelák létá i  za 
deště a  při teplotách okolo 3° C. Hníz-
do si buduje pro jednoleté společenstvo, 
a to v suché trávě, listí, v dírách po hlo-
davcích  atd. Čmeláci mají mimořádnou 
schopnost učit se, i  když nemají mozek, 
ale jen větší nervovou uzlinu. Naučené 
dovednosti si umějí mezi sebou předá-
vat. I čmelák má žihadlo. Útočí však jen 
tehdy, když je ohroženo jeho potomstvo, 
nebo když ho omylem přimáčknete, ji-
nak je opravdu mírumilovný. Žihadlo 
má rovné, takže může útočit opakovaně 
a neuhyne jako včela. Pylové rousky nosí 
čmeláci na zadním páru nohou. Tito létají-
cí medvídci jsou největší siláci mezi blanokřídlým hmyzem. Unesou zátěž, která se téměř rovná jejich 
vlastní hmotnosti. Něco trošku humorného nakonec: Na počátku 20. století prý vědci označili čme-
láka za „šunt“, protože vzhledem ke své hmotnosti, výkonu a ploše křídel nemůže prostě konstrukčně 
létat. Ale létá a ve vzduchu se drží s vervou a energicky! Až vědecké teorie a modely turbulentního 
proudění tuto dovednost vysvětlily…
 Od posledních let minulého století pěstitelé ovocných stromů a  také pěstitelé ve fóliovnících 
a sklenících používají pro opylení čmeláky z umělých chovů. Pro zachování místních druhů není žá-
doucí kupovat čmeláky z cizích velkochovů. U nás se zabývají chovem našich druhů čmeláků (přede-
vším čmeláka zemního) ve Výzkumném ústavu zemědělském v Troubsku u Brna. Tam lze zakoupit 
úlek (čmelín) a objednat si i „násadu“ – čmeláčí rodinku. Chov čmeláků se u nás rozvíjí, ale každý 
jejich chovatel musí samozřejmě poznat zásady chovu, podobně jako je znají včelaři. Pro mnoho zá-
jemců tím přibyl nový užitečný koníček, my bychom se alespoň měli snažit pomáhat čmelákům tak, 
jak je v našich silách.
 Ivanka Špinlerová (foto: Jana Klimešová)

Čmelák zemní
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ODPADY - TISKOVÁ ZPRÁVA EKO-KOM

V ČR třídí odpady už 75 % obyvatel!

 Řady lidí, kteří v ČR pravidelně třídí odpad, se loni rozrostly. Už tři čtvrtiny z nás považuje cestu 
se separovaným odpadem za samozřejmost. Vyšší účast se projevila i na množství vytříděných od-
padů. Celková výtěžnost tříděných odpadů přepočtená na obyvatele ČR se zvýšila na 78 kilogramů! 
Takové jsou výsledky systému EKO-KOM za minulý rok.

 23,7 kilogramu papíru, 21,5 kilogramu kovů, 17,2 kilogramu plastů, 15,2 kilogramu skla a 0,4 
kilogramu nápojových kartonů. Tolik v průměru vytřídil za loňský rok každý obyvatel ČR. Meziročně 
jde tak o více než 6kilogramový nárůst. Množství vytříděných odpadů v obcích vloni sice stagnovalo, 
ale o to více se třídily hlavně kovy a papír prostřednictvím výkupen surovin. Zhruba 7 kilogramů kovů 
a necelé 2 kilogramy papíru prodal ve výkupně v průměru jeden Čech.

 Rostoucí množství separovaného odpadu tradičně následovalo zvyšující se počet nádob na sběr 
tříděného odpadu. Celkově jich máme v ČR k dispozici již přes 838 tisíc. Jak se zahušťuje sběrná síť 
nádob, vnímají lidé i kratší docházkovou vzdálenost, což je motivuje ke třídění. Podle průzkumů lidé 
uvádí, že to k nejbližším nádobám na tříděný odpad mají v průměru jen 87 metrů. V roce 1999, kdy s 
tříděním odpadů Česká republika systémově začínala, jsme museli s tříděným odpadem chodit v prů-
měru dvakrát tak daleko. V některých obcích také funguje tříděný sběr do pytlů, které mají lidé přímo 
v domácnosti. Kromě toho lze v ČR samozřejmě třídit odpady také prostřednictvím výkupen surovin 
nebo sběrných dvorů.

 Komfort pro třídění, dostatek informací a zájem o životní prostředí vloni přivedl další 2 % obyva-
tel ČR mezi aktivní třídiče odpadů. Z dřívějších 73 % se podíl třídících obyvatel ČR zvýšil v roce 2022 
na 75 %.

 Oproti roku 2021 se stalo v ČR odpadem o 1,5 % méně obalů. Množství obalových odpadů tak 
kleslo o více než 20 tisíc tun. Z celkového množství 1 312 804 tun vzniklých obalových odpadů bylo 
využito 81 % obalů uvedených na trh v ČR. Konkrétně 71 % bylo recyklováno, dalších 10 % pak bylo 
využito energeticky. Nejvyšší míry recyklace (91 %) se podařilo dosáhnout u papírových obalů a le-
penky, u skleněných obalů (85 %) a u železných (85 %). Velmi dobrou zprávou je, že u plastových obalů 
se míra materiálové recyklace zvýšila z předchozích 43 % na 46 %.

 Systém třídění a recyklace obalů je v ČR dlouhodobě financován firmami vyrábějícími nebo 
dovážejícími balené zboží. Na konci roku 2022 bylo do systému zapojeno 21 200 výrobců, plničů a 
dovozců baleného zboží. Tyto firmy prostřednictvím AOS EKO-KOM plní svoji zákonnou povinnost 
– zajistit pro obaly uvedené na trh v ČR zpětný odběr a využití v zákonem požadované míře. Za to 
platí do systému poplatek podle množství vyprodukovaných obalů. Z těchto peněz pak EKO-KOM 
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hradí celou řadu nákladů souvisejících s provozem sběrné sítě nádob na třídění, dotříděním na dot-
řiďovacích linkách, recyklací nebo energetickým využitím vzniklých obalových odpadů. Největší část 
nákladů představují přímé platby městům a obcím za provoz a obsluhu sběrné sítě a zajištění předání 
obalových odpadů k využití. Ke konci roku 2022 bylo do systému EKO-KOM zapojeno 6 176 obcí a 
měst ČR, 99 % obyvatel ČR tak má možnost ve svých městech odpady třídit.

 Zatímco v předchozích letech se musel celý sektor vypořádat s dopady koronavirové epidemie, 
loňský rok byl náročný především díky hospodářské a energetické krizi. Celý sektor se musel vypořá-
dat s výkyvy v poptávce po druhotných surovinách, zpracovatelé pak řešili vysoké ceny energií, obce a 
odpadové společnosti pak ceny paliv. Reálně tak hrozilo, že se systém třídění a zpracování obalových 
odpadů omezí. Aby k tomuto scénáři nedošlo, přikročila AOS EKO-KOM k finančním intervencím. 
S ohledem na výrazné zdražení energie potřebné pro úpravu odpadu a jeho recyklaci se od 1. 7. 2022 
postupně navyšovaly platby dotřiďovacím linkám odpadů.

 Hlavním cílem bylo zachovat stabilní tok vytříděných odpadů z obcí na třídicí linky, až po ko-
nečné zpracování u recyklátorů tak aby se třídění nemuselo omezit. Dosažené výsledky v recyklaci 
a využití obalů v minulém roce dokazují, že i přes energetickou krizi se fungování systému podařilo 
udržet.

 Stávající systém nakládání s tříděným odpadem je dlouhodobě rozvíjen a nyní je dostatečně ro-
bustní a nastavený přívětivě pro spotřebitele. Je schopen ustát nejen energetickou krizi, ale i splnit 
nové požadavky a cíle vyplývající z připravovaného evropského nařízení o obalech a dalších norem. 
Stabilní systém třídění odpadů a rostoucí zapojení domácností do něj má totiž rozhodující význam 
nejen pro splnění celorepublikových odpadových cílů, ale i pro životní prostředí.

Kontakt: Lucie Müllerová, tisková mluvčí EKO-KOM, a.s., mullerova@ekokom.cz, tel.: 602 186 205, 
www.ekokom.cz, www.jaktridit.cz

O společnosti EKO-KOM
Autorizovaná obalová společnost EKO-KOM zajišťuje provoz systému třídění a recyklace obalových od-
padů na základě autorizace vydané MŽP dle zákona o obalech 477/2001Sb. 
Neziskový systém EKO-KOM funguje na principu aktivní spolupráce průmyslových podniků, měst a obcí, 
úpravců odpadů a jejich finálních zpracovatelů.
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VZPOMÍNKA
Celenské zvony se loučily s panem Václavem Prüherem
 Ráno 13. června 2023 oznámily celenské zvony smutnou zprávu. Těchonín, ale především mi-
lované Celné, navždy opustil pan Václav Prüher. V naší obci za tu dobu, co v ní pobýval, vykonal 
spoustu prospěšné práce. S  manželkou 
Aničkou začali v Celném chalupařit od 
roku 1970, spřátelili se s lidmi v blízkém, 
ale později i  širokém okolí. Jak se říká, 
zapustili u nás kořeny. Zapojili se nejen 
do společenských akcí, ale pan Václav 
pracoval také v zastupitelstvu naší obce 
od roku 1998 až do roku 2010. I potom 
sledoval dění ve vesnici a  navštěvoval 
většinu zasedání obecního zastupitel-
stva. Možná nevíte, že sám a velmi zda-
řile opravil na hřbitově v Celném sochu 
anděla a  ochránil i  sošku sv.  Floriána 
z  celenské kaple. Přispěl také nemalou 
částkou na zvony právě v kapli sv. Jana 
Nepomuckého. Od roku 2005 se ujal 
vedení těchonínského Klubu důchod-
ců, organizoval jeho zájezdy a  pláno-
val činnost. Protože spolu s manželkou 
procestovali všechny evropské země, ale 
později se vypravili i  na dlouhé cesty 
v  USA, Kanadě, Austrálii, Novém Zé-
landu a Jižní Americe, pořádali zajíma-
vé besedy s  fotografiemi a  promítáním 
videí jak pro členy KD, tak i  pro další 
zájemce. Nejprve cestovali vlastním au-
tem a stanovali, na dalekých výpravách 
autem půjčeným. Na tento společný koníček si našetřili z výnosů vodní elektrárny a z chovu ovcí. 
Předem vše nastudovali a přesně naplánovali. Později kvůli manželčině nemoci několik obtížněj-
ších cest pan Václav absolvoval sám, a to do Číny, Tibetu, Nepálu, Indie, Indočíny a jižní Afriky. 
O všech uměl krásně vyprávět. S manželkou, s níž studoval chemickou průmyslovku, kde se v roce 
1953 seznámili, měl i další společné zájmy, například hudbu a tanec. Rád si při kytaře zazpíval a ba-
vil své posluchače. Byl výborný hospodář a kutil, jeho žena zase vynikající kuchařka a švadlena. Oba 
byli veselí a vtipní. Účastníci těchonínských masopustních průvodů nikdy nezapomenou na závěr 
u Prüherů, přivítání, bohaté pohoštění a radostnou pohodu. Nikomu se odtamtud nechtělo. I jinak 
byla u Prüherů vždy k nalezení pomocná ruka, rada, nebo útěcha. Když byla Václavova milovaná 
Anička upoutaná na lůžko, vzorně se o ni staral a s přehledem pod jejím dozorem vykonával „žen-
ské“ práce. V roce 2016 opustila Anička tento svět. Pan Václav se snažil zastat všechno, na co dřív 
byli dva. Rád uvítal doma své známé, navštěvoval různé akce, vedl dál „své“ důchodce a radil svým 
kamarádům. Statečně bojoval se svými chorobami za pomoci rodiny, ale i v zdravotních zařízeních. 
Do posledních chvil se snažil rozdávat dobrou náladu. Přátelům, známým a hlavně Celnému bude 
chybět. Čest jeho památce.
 Za občany Těchonína Ivanka Špinlerová.
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10.
ročník

letní dětský 
tábor

místo: Plátěná osada Splzov
kdy: 12. — 26. 8. 2023 
věk:  7 — 17 let
cena: 5500kč (další sourozenec 5000kč)

expedice
M a y s k ý  
kalendář

Vypravte se s námi na naši další Expedici. Kdesi hluboko v útrobách deštných pralesů Mexika 
se skrývá odpověď na otázku, která zaměstnává vědce po celá staletí. Kolik času zbývá? Co 

na nás čeká?   Přemožme společně nástrahy džungle a zachraňme spolu svět!
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www.taborovajizda.cz

Táborová Jízda 
vás zve na
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